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Rada města
Na 13. schůzi Rady města Přelouče ze

dne 3. 4. 2023 se projednávala například
potřeba částečné rekonstrukce světelného
signalizačního zařízení (semaforů) křižovatek
Pardubická – K. Čapka – 28. října a Pardu-
bická – Sladkovského – Račanská v Přelou-
či z důvodu ukončení výroby používaných
žárovek SIG do návěstidel a odsouhlasila se
variantou výměny LED vložek místo žáro-
vek a vnitřku signalizace. Rekonstrukci bude
provádět společnost JTS CZ s. r.o. Brandýs
nad Labem. Dále se projednaly majetkové
převody a zřízení věcného břemene, zápisy
OV Klenovka ze dne 19. 3. 2023, OV Mělice
ze dne 18. 3. 2023, KMS Tupesy ze dne 10. 3.
2023 a také zápis Komise pro rozvoj města
ze dne 27. 3. 2023 a zápis Komise školské
a kulturní ze dne 13. 3. 2023. Zastupitel-
stvu města se doporučilo schválit dodatek
č. 2 ke smluvní dokumentaci sestávající ze
smlouvy o zřízení práva stavby, smlouvy
o smlouvě budoucí kupní, smlouvy o smlou -
vě budoucí darovací a smlouvy o výpůjčce
uzavřenou mezi městem Přelouč a společ-
ností enteria a. s. Pardubice za účelem výstav -
by Sídliště Hodinářka 2 sestávající z 10 by -
tových domů a 9 řadových domů. Na této
schůzi rada vyhlásila záměr bezúplatně pře -
vést spoluvlastnický podíl o velikosti 51/100,
v souladu s uzavřenou Dohodou podílových
spoluvlastníků bytových domů o hospoda-
ření se společnou věcí ze dne 4. 9. 2002, Byto -
vému družstvu Riegrova – Přelouč, se sídlem
Tůmy Přeloučského 1540, Přelouč, záměr na
bezúplatný převod spoluvlastnického po-
dílu o velikosti 50/100, v souladu s uzavře-
nou Smlouvou o sdružení investorů ze dne
9. 7. 1999, Bytovému družstvu Veverkova
Přelouč, Veverkova 1520, Přelouč, záměr
bezúplatně převést spoluvlastnický podíl
o velikosti 51/100, v souladu s uzavřenou
Dohodou podílových spoluvlastníků byto-
vých domů o hospodaření se společnou
vě cí ze dne 9. 8. 2006, Bytovému družstvu
Jana Dítěte 1564 – 1568 se sídlem Jana Dítě -
te 1565, Přelouč, dále také záměr bezúplat-
ně převést spoluvlastnický podíl o velikos-
ti 51/100, v souladu s uzavřenou Dohodou
podílových spoluvlastníků bytových do-
mů o hospodaření se společnou věcí ze
dne 21. 6. 2006, Bytovému družstvu Pře-
louč, Jana Dítěte 1563, se sídlem Jana Dítě-
te 1563 Přelouč a záměr bezúplatně pře-
vést spoluvlastnický podíl o velikosti 51/100,
v souladu s uzavřenou Dohodou podílo-
vých spoluvlastníků bytových domů o ho -
spodaření se společnou věcí ze dne 26. 4.

2006, Bytovému družstvu Přelouč, Jana Dí-
těte 1562, se sídlem Jana Dítěte 1562 Pře-
louč. Radní schválili mimo jiné například
Do hodu o spolupráci v oblasti odpadové-
ho hospodářství k zajištění zodpovědného
nakládání s využitelnými složkami komu-
nálních odpadů na území obce mezi měs-
tem Přelouč a společností SK-EKO Pardu-
bice s. r. o. Rybitví. Schválila a vydala se také
například Pravidla pro oceňování událostí
občanů města Přelouče ve znění dle před-
loženého návrhu. 

Dne 17. 4. 2023 se konala 14. schůze
Rady města Přelouče a na programu jed-
nání mimo jiné bylo například jmenování
pracovní skupiny pro otevírání obálek a vy -
hodnocení nabídek k pronájmům majetku
města Ing. Zdeňku Volfovou, Ing. Ivu Lehá-
rovou a Miroslava Manžela, zastupitelstvu
města se doporučilo schválit rozpočtové
opatření č. 2 rozpočtu města na rok 2023.
Projednaly se majetkové převody, zřízení
věcného břemene, pronájem pozemku pro
umístění prodejních stánků, zápis KMS Ště-
pánov ze dne 5. 4. 2023, zápis Komise bez-
pečnostní a dopravní ze dne 30. 3. 2023. Dá-
le se také doporučilo zastupitelstvu města
schválit doplnění podkladů pro pořízení
Změny č. 3 Územního plánu Přelouč. Radní
vzali na vědomí přehled množství komu-
nálního odpadu uloženého na skládku za
1. čtvrtletí 2023 pro uplatnění třídící slevy
a dále také informace k případnému zajiš-
tění změny systému svozu komunálního od-

padu – dynamické vážení. Dalším bodem
jednání byly žádosti o dotace z rozpočtu
města na rok 2023 (do/nad 50 tis. Kč) a také
žádost o poskytnutí daru Gymnáziu a gra -
fické střední škole Přelouč v rámci Oslav
70 let gymnaziálního vzdělávání v Přelouči.
Pro konkursní řízení na vedoucí pracovní
místo ředitele/ředitelky Základní školy Pře-
louč, Masarykovo náměstí 45 se jmenovala
konkursní komise v celkovém počtu 8 členů
a pro konkursní řízení na vedoucí pracov -
ní místo ředitelky/ředitele Mateřské školy
Přelouč, Za Fontánou 935 konkursní komise
s 7 členy, předsedou obou komisí byl jme-
nován místostarosta města Ing. Ivan Mora-
vec. Radní projednali a zastupitelstvu dopo-
ručili schválit obecně závazné vyhlášku pro
stanovení obecního systému odpadového
hospodářství, vyhlášku o nočním klidu, vy-
hlášku města o stanovení podmínek pro
pořádání, průběh a ukončení veřejnosti pří-
stupných kulturních podniků včetně taneč-
ních zábav a diskoték v rozsahu nezbytném
k zajištění veřejného pořádku, vyhlášku o re -
gulaci provozní doby pohostinských provo-
zoven, vyhlášku o regulaci provozování ha-
zardních her a obecně závaznou vyhlášku
o veřejném pořádku. Jedním z bodů jedná-
ní byla také demografická studie, která se
zabývá prognózou vývoje počtu obyvatel-
stva do roku 2038 v souvislosti s plánová-
ním kapacity škol v našem městě. 

Veškerá usnesení z rady města naleznete
na webových stránkách města –

MG.

kv
ě

te
n

 2
0

2
3

5/23

Kultura
P

ře
lo

u
čs

ký
 R

O
ŠT

2
5/23

KULTURNÍ A INFORMAČNÍ CENTRUM MĚSTA PŘELOUČE VÁS ZVE

a uctí památku umučených a popravených přeloučských občanů
německými okupanty

položením kytic k památníku v parku u sokolovny.

Zveme občany k účasti na této vzpomínkové akci.
V programu vystoupí pěvecký sbor J. F. Foerster.

Pozvánka

8. května 2023 v 10 hodin

78. výročí ukončení 2. světové války

Pozvánka

8. května 2023 v 10 hodin

78. výročí ukončení 2. světové války

Město Přelouč, Český svaz bojovníků za svobodu, TJ Sokol Přelouč,
Junák Přelouč, Klub Dr. M. Horákové a Klub rodáků a přátel Přelouče

vzpomenou u památníku bojovníků proti fašismu a rasismu
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Co jsme v roce 2022 udělali 
pro životní prostředí?

Díky obyvatelům se naše město Přelouč může za rok 2022 pochlubit
výsledky sběru vysloužilého elektrozařízení předaného ke zpětnému od-
běru společnosti Elektrowin o celkové hmotnosti 70,33 t. Každý obyvatel
tak odevzdal průměrně 7,55 kg spotřebičů. Ušetřili jsme tak spotřebu
elektřiny a snížili produkci skleníkových plynů. Nespotřebovali jsme ropu,
železnou rudu, měď a hliník, které jsou potřebné pro průmyslovou výrobu.
Nahradili jsme je právě recyklací odevzdaných spotřebičů. 

Konkrétní přínos obyvatel vyčísluje Osvědčení o podílu na zlepšení ži-
votního prostředí, které na základě dosažených výsledků vystavil kolek-
tivní systém pro sběr a recyklaci vysloužilých spotřebičů Elektrowin.

Vyplývá z něj, že díky našim odpovědným obyvatelům došlo za rok 2022
k úspoře produkce CO2 o 839,53 tun. Tipnete si, kolik smrků pohltí stejné
množství CO2? 323 ks!

Také nebylo nutné vytěžit a spotřebovat 41 229,72 litrů ropy. Před-
stavte si, že z tohoto množství se pokryje spotřeba pohonných hmot auta
např. na cestu z Prahy do Brna po dálnici D1 a to 1 542krát.

Došlo také k úspoře 424 426,96 kWh energie. Asi stejné množství, jako
kdybychom spustili cyklus myčky nádobí 424 427krát.

Z odevzdaného množství spotřebičů se podařilo vrátit do výroby
40 671,62 kg železa. Takové množství recyklovaného železa je možné použít
pro výrobu 1 667 ks nových praček, aniž by bylo nutné těžit železnou rudu.

Recyklací vysbíraných spotřebičů se také podařilo získat 1 413,49 kg
mědi, což stačí pro ražbu 251 288 1€ mincí, nebo 1 731,30 kg hliníku, který
by stačil na výrobu 115 421 plechovek o objemu 0,33 l.

Pamatujte! Elektrozařízení obsahuje nejen dále využitelné materiály, ale
také škodlivé látky. Odhozením do popelnice se elektrozařízení nedosta-
nou k recyklaci, ale skončí nevyužité na skládce. Odevzdávejte spotřebiče
na sběrný dvůr, nebo poslednímu prodejci při zakoupení nového!

Markéta Kejdanová
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Částečné zateplení areálu
Technických služeb města Přelouče

S příchodem jara se odstartovalo částečné zateplení budovy
v areálu Technických služeb města Přelouče. Celý objekt se skládá
ze 2 spojených hal se společným provozem. Navržené stavební úpra-
vy se týkají východní haly. Zateplení objektu se provádí pak pouze
v části, ve které se nachází administrativní provoz na úrovni 2.NP.
Částečně se zatepluje vnější obvodový plášť, podhled a provádí se
také výměna stávajících obvodových dveřních a okenních výplní
otvorů. Zakázku provádí společnost PF Stavitelství, s. r. o. Pardu-
bice a předpokládá se, že zakázka bude hotova v druhé polovině
letních prázdnin. 

ZŠ Masarykovo náměstí 1, Přelouč – 
vestavba učeben do podkroví

Vzhledem k tomu, že narůstá počet žáků v našem městě, postup-
ně se začíná řešit nedostatek místa pro výuku našich školáků. Jed-
ním z prvních kroků je vestavba učeben v podkroví hlavní budovy
Základní školy na Masarykově náměstí. Začátkem května se odstar-
tuje vestavba dvou učeben do volného půdního prostoru nachá-
zejícího se nad 3. nadzemním podlažím v levé části objektu při po-
hledu z Masarykova náměstí. Součástí vestavby bude i technická
místnost sloužící zároveň jako úklidová komora. Součástí půdní
vestavby budou také stavební práce a úpravy na chodbě před vstu-
pem do půdního prostoru. Na fotografii vidíte, v jakém stavu je ten -
to půdní prostor před zahájením stavebních prací. Zhotovitelem za -
kázky je společnost PWB stavby s. r. o. Praha a celá vestavba by měla
být dokončena před zahájením nového školního roku 2023/2024. 

Dokončení rozpracované stavby
„Stavební úpravy jídelny a kuchyně 

budovy školní jídelny 
v ulici Obránců míru č.p. 1714, 

Přelouč“ 
Konečně se pomalu

ale jistě dokončují sta-
vební práce na rozpra -
co vané stavbě jídelny
a ku chyně budovy škol-
ní jídelny v našem měs-
tě. O problémech, které
tuto velkou veřejnou za -
kázku provázely, jsme již
psali několikrát. Nyní je
při kontrolních dnech na
stavbě znát, že stavební
práce skutečně běží tak,
jak mají a vše se chýlí ke
konci. Ačkoliv se žáci
budou ještě stále do
konce tohoto školního
roku stra vovat v soko-
lovně, začátkem června

by se mělo začít vařit zku -
šebně již v nově oprave-
né kuchyni. Po prázdni-
nách by pak již nemělo
nic bránit tomu, aby se
provoz v zrekonstruo -
va ných prostorách jídel-
ny a kuchyně rozjel kom -
pletně. Novým zhoto  -
vite lem rozpracované
a ne dokončené zakáz-
ky původně prováděné
ban krotující firmou Rae -
der & Falge s.r.o. se sta-
la společnost STAVER
Luže s.r.o. a spolupráce
s touto společností z Lu -
že funguje dobře a spo-
lehlivě.                      MG
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Procházka po Přelouči 
s Františkem Filipovským

Ve středu 19. 4. 2023 v 17 hodin se slavnostně otevřela nová naučná stezka
s názvem Procházka po Přelouči s Františkem Filipovským.

Stezku vymyslel a za pomoci mnoha lidí zrealizoval přeloučský muzej-
ník Matěj Pešta, kterému patří obrovský dík za nás všechny. Příprava pro-
jektu trvala dva roky. Od promyšlení trasy, míst, kde by jednotlivé infor-
mační body byly umístěny, jednalo se s radou města a zastupitelstvem, kteří
na novou stezku uvolnili finance z rozpočtu města. Do realizace stezky za -
pojil Matěj Pešta také dvě místní školy. Gymnázium a grafickou střední ško-
lu, kdy studenti této školy vytvořili grafiku celé naučné stezky pro jednotlivé
panely v rámci své praxe. Jednalo se o žáky oboru reprodukční grafik pro
média a konkrétně to byli Laura Boštíková, Adéla Filipciková, Galina For-
mánková a Štěpán Fürich a Martin Jána pod vedením paní učitelky Hany
Svatošové a na mapách a ilustracích spolupracoval také pan učitel Michal

Rak. Jazykovou korekturu provedl učitel Petr Levinský. Nová naučná stezka
má také svou audioverzi, kterou připravili žáci literárně-dramatického obo -
ru místní Základní umělecké školy pod vedením paní učitelky Kláry Tvrdí -
kové a texty celé stezky namluvili žáci Tomáš Rosenberger a Anna Říhová.
Panely a kovové konstrukce zhotovil přeloučský zámečník Ondřej Hutla
a tisk grafiky zajistila přeloučská firma Reprotisk. Slavnostního otevření na -
učné stezky se zúčastnil také starosta Přelouče Martin Šmíd, místostarosta
města Ivan Moravec a ředitel Gymnázia a grafické střední školy Přelouč Mi -
roslav Pavlata.

Naučná stezka je pojatá jako procházka s Františkem Filipovským.
Návštěvník se dozví informace o místních památkách a historických
zajímavostech, k nim ale občas připojí náš nejslavnější rodák informa -
ci z dob svého života v Přelouči. Stezka je rozdělena na trasu městskou
o délce 5 km a celkem obsahuje 14 zastávek a přírodní trasa o dél ce
3,5 km s celkem 7 zastávkami. Všichni jste na Procházku po Přelouči
s Františkem Filipovským srdečně zváni. 

Fotografie a text – MG

Slavnostní odhalení pískovcové
SVA  TOJAKUBSKÉ MUŠLE u kos -

tela sv. Jakuba v Přelouči proběhne ve
čtvrtek 18. 5. 2023 v 16.00.

Akce se zúčastní starostové obcí, které Svato -
jakubská cesta v Pardubickém kraji propojuje. Cel-
kem se jedná o 15 obcí! Záštitu nad akcí převzal
náměstek hejtmana Ing. Roman Línek, který finan -
čně podpořil tisk nových propagačních materiá -
lů ve výši 15 000 Kč. Na akci tak bude k dispozici
nová přeloučská pohlednice se svatojakubským
patníkem a zákoutím u kostela sv. Jakuba s mušlí.
Pohledy pak budou k dispozici v KICMP. Záštitu
převzal za Město Přelouč starosta Martin Šmíd
a zastupitelstvo schválilo na realizaci celého pro -
jektu uvolnit z rozpočtu města částku 100 000 Kč.
Účast na slavnostním odhalení Svatojakubské

mušle přislíbil také španělský velvyslanec J.E. p. Al -
berto MORENO HUMET.

V sobotu 27. 5. 2023 připravuje-
me putování z Přelouče k Obřím

postelím přes Semín, Řečany a Zdecho -
vice. Zde již jsou instalovány svatoja kub -
ské patníky! Sraz bude v 9.00 u kos te la
sv. Jakuba.

Trasa je příjemných 16 km, pěšky nebo na ko-
le. Poutníci na Svatojakubské cestě mají tzv. CRE-
DENCIÁL, průkaz poutníka. Aktuálně jich máme
k dispozici 10, tak raději se prosím přihlaste pře-
dem, že budete putovat, a credenciál vám rezer-
vujeme. Do něj se cestou sbírají razítka a počítají
se kilometry. Kdo má 100 km, získá pamětní list.
A kdo doputuje až do Santiaga de Compostela,

tam v poutnickém centru obdrží speciální certi -
fi kát poutníka. Opět je podmínkou jít minimálně
100 km pěšky, nebo 200 km na kole příp. na koni. 

Z. Kumstýřová

CENTRUM SVATOJAKUBSKÝCH POUTNÍKŮ PŘELOUČ

Pobřežní festival 13.–16. 7. 2023
Divadlo bratří Formanů pluje s Lodí Tajemství již mnoho let do ně -
kterých našich měst a ve většině případů kotví s lodí, kde je příjemná
restaurace a zároveň divadlo u břehů řeky v centru měst. V polovině
loňského léta zavítali poprvé také do našeho města a dovezli po vodě
2 dny plné zábavy, hudby, divadla a pohody jak na palubě lodi, tak
na louce u Labe. A asi právě místo u Labe celý realizační tým a přede-
vším Matěje Formana natolik nadchnul, že se rozhodli připojit Přelouč
do své trasy plavby. Za realizací festivalu stojí kamarád bratrů Forma -
nových a také členů Divadla Sklep Václav Mazal, který působil ve Chva -
leticích a má velké vazby právě na Přelouč.

Bude 2. ročník probíhat v podobném duchu jako ten loňský?
V něčem zůstane stejný, v mnoha případech bude určitě nový

a jiný. Rozhodně bude delší, celkem se připravuje program na 4 dny
a bude i rozmanitější, co se týče pestrosti uměleckých žánrů. 

Bude festival probíhat opět na Labišťatech na řece a louce u  Labe?
Kromě tohoto loňského krásného místa u Labe nabídneme ná -

vštěv níkům možnost poznat i jiná zajímavá místa Přelouče. Díky
festivalu mohou zavítat na přeloučský sportovní stadion nebo do
Občanské záložny.

Proč zrovna tato místa?
Festival totiž tentokrát odstartuje v netradičním prostředí, na

fotbalovém stadionu, kde se odehraje přátelské fotbalové utkání me-
zi týmem Sklepovských sršáňů a týmem složeným z podporovatelů
a přátel festivalu jak z řad Přeloučáků, tak třeba z Pardubic nebo z Pra -
hy. Navážeme tak ve stejném duchu na zimní exhibiční hokejové utká -
ní, které proběhlo v únoru na přeloučském kluzišti. Po fotbale se pak
přesuneme do Občanské záložny, kde se uskuteční divadelní před-
stavení již přímo legendárního souboru Sklep. 

A jak to bude s programem u řeky?
Tam se festival přesune v pátek, kdy připluje Loď Tajemství spo-

lečně s kapelou Retour d´Est, která pochází z Francie a bude to prv-
ní zahraniční účinkující přeloučského festivalu. Mezi dalšími účinku-
jícími zmíním kapely a soubory TOTAL VOKAL, MICHAL PROKOP
TRIO, HOLEKTIV, CIRK LA PUTYKA BND, BUDE NEBUDE KŮŇ. Za-
jímavé bude určitě také vystoupení souboru MY KLUCI, CO SPOLU
CHODÍME. Prozradím vám, že si představení připravují právě pro
vystoupení na Lodi Tajemství tady v Přelouči a premiéru  budou mít
v rámci festivalu Aréna v Praze na Náplavce, odkud pak právě Loď
Tajemství se svým programem vyráží na svou letní plavbu do něko-
lika měst v Čechách a zavítá taky sem do Přelouče.

Proč se rozhodl vystoupit na Pobřežním festivalu Michal Prokop?
Michal Prokop totiž stál u zrodu Lodi Tajemství, pomohl bratrům

Formanovým zrealizovat celý projekt a samotnou Loď Tajemství. 

Co ještě bude nového na letošním festivalu?
Určitě se letos mnohem více zaměříme na oblast gastronomie

v pro vedení přímo Matěje Formana. Dále by na louce měla stát také
velká jurta a mnoho výtvarných herních prvků, které bude možné
si i vyzkoušet. 

Je něco, co v plánu bylo a nepodařilo se zrealizovat?
Moc mě mrzí v podstatě neúčast dětí ze Základní umělecké školy

Přelouč. O spolupráci a účasti dětí jsme jednali s panem ředitelem
Chmelařem, ale protože festival probíhá během letních prázdnin, ne-
podařilo se dát dohromady děti a program. Ale útěchou může být
vlastně vystoupení kapely DECHITAKI, které proběhne v neděli.  Jak
jsem se dozvěděl, všichni členové kapely prošli výukou na Základní
umělecké školy tady v Přelouči, takže vlastně nakonec se moje myšlen -

ka propojení festivalu s dětmi z umělecké školy zrealizuje. Právě míst-
ní kapela DECHITAKI bude opravdovou tečkou za 2. ročníkem letního
Pobřežního festivalu 2023.

Důležitá věc – kdy bude možné si zakoupit  vstupenky na fes-
tival?

Předprodej by měl začít koncem dubna, a protože se festival bu-
de konat na více místech a ve více dnech, budou se prodávat vstu-
penky na jednotlivé dny zvlášť nebo pak bude možnost zakoupit si
cenově zvýhodněnou celofestivalovou vstupenku. Uvědomuji si,
že ne každému se musí líbit celý program, proto jsme to takto roz-
dělili. Cena vstupenky na čtvrtek bude 400 Kč, na pátek 350 Kč, v so -
botu 400 Kč a v neděli 300 Kč. Celofestivalová bude k pořízení za
850 Kč v časovém limitu do 14. června 2023. Snad si každý v pro-
gramu najde to své a jedna informace na závěr. Právě díky prostoru
pod střechou na Lodi Tajemství nás případná nepřízeň počasí ne-
zaskočí, ale i tak si přejeme minimálně tak hezké počasí, jak bylo
v loň ském roce.

Text: Václav  Mazal a Marcela Gryčová
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PŘELOUČÁCI 

Jubilanti únor
Jaroslava Studená 92 let

Jubilanti březen
Zdenka Štrýnková 91 let
Marie Horká 90 let
Marie Cenknerová 89 let
Květoslava Čížková 87 let
Vladimír Voleský 86 let
Libuše Leksová 80 let
Vlasta Růžičková 80 let
Blanka Lafková 75 let
Eva Netušilová 75 let
Hana Beňáková 75 let

Zlatá svatba
Milada a Vladimír Bížovi 30. 3.

Jubilanti duben
Emilie Pražanová 94 let
Marie Nekvapilová 91 let
Vladimír Šlechta 91 let
Marie Maršálková 88 let
Luděk Voňka 86 let
Josef Michálek 85 let
Anna Zacharová 85 let
Jaroslav Franc 80 let
Hana Šteckerová 75 let
Václav Mifek 75 let
Hana Valentová 75 let
Stanislava Štrumlová 75 let
Jan Žáček 75 let
Bohuslav Hruša 75 let 

Vzpomínka
Dne 25. dubna 2023 uplynuly 2 roky, 

kdy nás opustila naše milovaná maminka,
babička, prababička a praprababička 
paní Marie DANIHELKOVÁ z Mělic. 

Zároveň by se 23. května 2023 dožila 90 let.

S láskou vzpomínají syn Fanda s rodinou, dcera Alena s rodinou,
syn Miloš s rodinou, švagrová s rodinou. 

Nikdy nezapomeneme. 

Vzpomínka
Dne 17. dubna 2023 by se dožil 60 let 

náš syn, bratr, otec, švagr 
pan Libor ŠKRHA. 

Od tragické smrti uplynulo již dlouhých 11 let. 

Kdo jste ho znali, vzpomeňte prosím s námi. 
Maminka Jana, sestra s rodinou a syn Michal 

Vzpomínka
„Osud nevrací, co nám vzal, 
zbyl jen smutek, bol a žal“

Dne 9. května 2023 uplyne dlouhých 7 let 
od úmrtí mého milovaného manžela, 

tatínka, dědečka, strýce
pana Františka ŠOLTY z Přelouče. 

S láskou vzpomíná manželka Věra, dcera Věra, 
vnuk Martin s Alenou, pravnoučata Eliška a Terezka, 

Zdena a Štěpán Bokserovi, Jana a Pepca Šoltovi. 
Moc nám chybíš. 

Vzpomínka
Dne 2. května 2023 by se dožil 84 let 

pan Stanislav MALYPETR z Přelouče. 

Kdo jste ho znali, 
věnujte mu tichou vzpomínku. 
Stále vzpomíná manželka Mirka 

a dcera Stáňa

Vzpomínka
Dne 30. května 2023 si připomeneme 

nedožité 100. narozeniny 
naší maminky, babičky, prababičky a tety 

paní Marie BLÁHOVÉ
roz. Němcové, 

knihovnice a kronikářky z Tupes. 

Za vzpomínku děkuje dcera Jana s rodinou.

Vzpomínka
„Jen krásné vzpomínky nám nedají zapomenout

na milovaného člověka.“

Dne 13. května 2023 by se dožil 80 let 
pan Jan VANĚČEK z Přelouče, 

řidič v bývalé Tesle Přelouč.
24. listopadu 2023 uplyne 9 dlouhých let od jeho úmrtí. 

S láskou vzpomíná sestra Věra Šoltová,
neteř Věra Hartlová s rodinou. 

Vzpomínáme na tebe. 

Nejprve bychom začali muzikou, protože
s tou jste začal asi dříve než s kamerou?

Po dokončení základní školy jsem začal
hrát s Tanečním orchestrem Jana Březiny.
Pak následovala vojna a po návratu z ní jsem
hrál chvíli s tanečním orchestrem ve Chva-
leticích. Pak jsem se poznal osobně s panem
Eduardem Pechmannem a začala má nej-
delší muzikantská éra, která v podstatě trvá
dodnes.

Myslíte tím určitě kapelu Privilegium (sou -
časný Béčoband) a existenci rodinné tra-
dice kapelníků?

V roce 1949 Eda Pechmann jako vedoucí
převzal partu muzikantů a vedl ji až do ro-
ku 1974, kdy jsem se vedení kapely ujal já.
Me zitím jsem seznámil s jeho dcerkou Ajkou,
která v té době v kapele zpívala, a nakonec
jsem se s ní v roce 1975 oženil. Tak se obě ro -
diny propojily a já převzal štafetu kapelníka
po tchánovi. Pak se narodila dcera Markéta
a syn Mirek, který se stal také členem kapely
a v roce 2011 převzal po mě vedení. Během
těch dlouhých let se v kapele vyměnilo ně-
kolik muzikantů, asi nejdéle jsem hrál spo-
lečně s bubeníkem Jirkou Pleskotem a pak
ta ky s Michaelem Šírlem a Ottou Kopptizem.
Se synem hraji v kapele od roku 1990 a poz -
ději se přidala dcera Markéta. Syn Mirek pře-
vzal funkci kapelníka, a tak už teď běží třetí
generace kapelníků v rodině. 

Napadá vás nějaká zajímavá akce nebo
místo, kde jste hráli?

Kromě místních zábav a plesů jsme hráli
několikrát v Praze. Jednou dokonce na Mi-
nisterstvu obrany, to bylo v době, kdy naším
zřizovatelem bylo AOZ Přelouč. Pak jsme se
také zúčastnili Armádní soutěže umělecké
tvořivosti, kde jsme získali druhé místo. 

Nyní se dostáváme ke kameře, jak jste se
dostal k natáčení? 

Po dokončení školy a po návratu z voj-
ny jsem až do roku 1994 pracoval nejdříve
v Ústavu výzkumu radiotechniky Opočínek,
pak jsem kvůli bytu přešel do AOZ a v ro -
ce 1994 mě oslovil kamarád a muzikant Petr
Ryba a nabídl mi práci a pomoc při rozjezdu
nově vybudovaného videostudia na Institu-
tu civilní obrany. V té době jsem již měl do-
končenou Lidovou filmovou konzervatoř
v Hradci Králové a Petr Ryba věděl, že pra-
cuji s videokamerou a asi proto mi to na-

bídl... Původně jsem si myslel, že to bude
práce tak na 2 měsíce a nakonec z toho by-
lo téměř 24 let velmi zajímavé a různorodé
práce s kamerou a střihem ve studiu. Nej-
prve jsme pracovali pod armádou a od ro-
ku 2000 studio přešlo pod Generální ředi-
telství hasičů. 

Co je hlavním tématem vaší práce s ka-
merou? 

V době, kdy jsem dělal šéfa videostudia
v Bohdanči, jsem točil především materiál
pro hasiče. Když jsem odešel do důchodu,

začal jsem natáčet Hasičský magazín. Po-
máhají mi bývalí kolegové Jirka Drábek, Jan
Bláha a přidal se i Jan Lejhanec a moderátor
Filip Novotný. Hasičský magazín se točí pro
10 regionálních televizí a od května budeme
točit pro celorepublikovou televizi, která se
bude jmenovat A11, začne se vysílat 27. 4.
(bývalá regionální televize CZ), dříve vysílali
pouze na satelitu a nyní přejdou od května
do celorepublikového pokrytí a bude tam
hodně prostoru pro regiony, a právě i třeba
pro takové magazíny, co točíme pro hasiče.
Dělá se především prevence a ochrana oby -
vatelstva a taky zdravotní prevence, pak ta-
ky stará hasičská technika a soutěže. To to-
čím už skutečně řadu let.

A jak jste se dostal k natáčení přeloučské
videokroniky?

V Přelouči v 90. letech existoval kroužek
při Klubu kultury, který vedl Jiří Drábek

a chodil tam taky Jan Lejhanec a tehdy jsme
se dali dohromady a začali jsme točit třeba
s Korálkem a s tanečním kroužkem. Dany
Pavelkové. V červenci 1990 Jan Lejhanec ně -
kde zjistil, že se bude z Masarykova náměstí
odvážet tank, tak vzal rychle kameru a na-
točil to. Pak se takhle natočily ještě asi další
dvě tři věci a tehdy nás napadlo, že by se
z toho dala udělat videokronika města. Do-
hodli jsme se s tehdejším vedením města
(Jan Petr) na spolupráci a začali pro Pře-
louč točit zajímavé akce a události. Než jsem
si pořídil vlastní videostudio a střižnu, stří-
halo se skutečně „po staru“ u Honzy Lejhan -
ce. Ale byla to doba krásná a moc rád na to
vzpomínám. Ny ní je to všechno už jen o po -
čítačích a všech no už je rychlejší a jedno-
dušší. Videokroniku pro Přelouč točím od
roku 1990 a do party jsem za kameru při-
bral Jana Bláhu, Jana Lejhance a Jiří Drábek
se nyní věnuje zvukařině, ale společně se
okolo akcí v Přelouči potkáváme už hod-
ně dlouho. 

Které akce vás baví natáčet a nemusí to
být pouze ty přeloučské? 

Snažím se dostat na všechny důležité akce
v Přelouči. Když nemůžu já nebo pokud je
třeba být na dvou místech najednou, pomá-
hají mi Honza Lejhanec nebo Bláha. Co se
týče historie, moc mě třeba bavilo natáčení
filmu o historii Přelouče nebo 730 let města
Přelouče s taháním vola na věž. Taky jsem
zažil všechny ročníky udílení Cen Františka
Filipovského, pamatuji si na starého pana
Filipovského. A právě díky práci na Cenách
Františka Filipovského jsem se poznal s reži -
sérem Josefem Vondráčkem, který pracoval
v České televizi a dělal pořad Jak na to s Jiři -
nou Bohadalovou. Pro tento pořad jsem to-
čil, když bylo potřeba a ozvali se mi z televi-
ze. A ještě třeba jedna zajímavost, od roku
1995 jsem více jak 20 let zajišťoval vnitřní
televizní okruh na Závodišti Pardubice spo-
lu s Jiřím Drábkem a dalšími kameramany
a od té doby mám záznam všech dostihů,
které se v Pardubicích běhaly. 

Určitě se budeme s Mi -
roslavem Bečičkou i na-
dále potkávat na různých
akcích v našem městě. Dě-
kujeme za všechen čas
a práci, kterou přelouč-
ské videokronice po celá
léta věnuje a přejeme mu
především pevné zdraví
a mnoho štěstí a spokoje-
nosti i do dalších let. 

Text a fotografie – MG

Nejvíce ho všichni známe s kamerou v ruce, potkáváme se s ním na různých kulturních,
sportovních a společenských akcích v našem městě. Přeloučský rodák Miroslav Bečička
oslaví v květnu 75. narozeniny a přes třicet let točí videokroniku našeho města. Kromě
kamery je jeho velkým celoživotním koníčkem také kytara a muzika.  
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Noc s Andersenem 2023 
v přeloučské knihovně

Děti, které rády čtou a cítí se mezi knihami jako doma, mívají všech-
ny stejné přání. Alespoň jednou spát v knihovně a mít večer všechny
knížky pro sebe. Když před 24 lety knihovna v Uherském Hradišti přišla
s úžasným nápadem jim tento sen splnit, nikdo nemohl tušit, že za
několik let už se bude spát nejen v českých knihovnách, školách a dru-
žinách, ale po celém světě.

V letošním roce se s knihami na noc mezi koncem března a začát-
kem dubna uvelebili k odpočinku spáči na celkem 1 735 místech celé
planety. A to byla jen ta místa, která se oficiálně přihlásila. Někteří orga -
nizátoři se prostě účastnili bez nějakého zaevidování.  

Přelouč chyběla jen u prvního ročníku přespávání. Hned další rok
jsme se s radostí přidali a od té doby jsme nechyběli. Dobře víme, že

dětem nejde ani tak o samotné přespání, jako spíš o všechno to okolo.
O soutěže, o strašidla, o dílny, hry a čtení. Navíc se u nás seznámí s ka-
marády, kteří mají stejnou vášeň pro knihy. Občas k tomu nepotřebují
ani nikoho dospělého. Například letošní anderseňátka se hned po ve-
čerce slezla (navlečena do spacáků) do jednoho společného hnízda
a horory a příběhy nebraly konce😊. A to jsme si mysleli, jak jsme je
naším programem utahali.

A víte, co je nejlepší? Účastníci prvních ročníků Noci s Andersenem
už pomalu povedou své děti do školy. Tak se těšíme, jak jim je za pár
let budeme v sobotu dopoledne vracet. Nevyspalé, ale spokojené. Pro-
tože v rodinách, kde vidí děti své rodiče s knihou v ruce, rostou z dětí
taky čtenáři.                                                                                              L.H.

Projekt S knížkou do života 
na začátku jara

Mezinárodní projekt Bookstart, který v České republice dostal ná-
zev S knížkou do života, se snaží oslovit rodiče malých dětí. Připome-
nout jim, jak je důležité rozvíjet předčtenářské dovednosti, aby děti
měly později jednodušší začátek školní docházky.

Přemýšlíte, co to může být, taková předčtenářská dovednost? Tře-
ba získání základní zkušenosti, že obrázky v kreslené příběhu jsou se-
řazeny zleva doprava.  Stejně, jako budou později uspořádány psané
texty. Někomu to může připadat zbytečné, ale myslíme si, že i paní
učitelky v prvních třídách, kam děti z tohoto projektu už přicházejí,
velmi dobře vnímají, kdo tyto základy má a kdo ne. Jistěže to pak rych-
le doženou i ty ostatní děti. Ale ,,bookstarťátka“ to mají přece jen bez-
bolestnější.

Už při vítání občánků nabízíme rodičům startovací sadu dárků pro
jejich miminka a s radostí je později vítáme na našich speciálních pro-
gramech. A když už dětem roky přibývají, mohou přijít s mladšími sou-
rozenci a užít si dílny ve skupině Knihomilů.

Letošní jarní setkání byla ještě, hlavně vzhledem k počasí, všechna
v teple knihovny. I když už s jarní tématikou. Ale hned, jak se oteplí,
chystáme se na venkovní aktivity. A těšíme se na všechny, kteří se k nám
přidají.                                                      L.H.

Novinky v Městské knihovně Přelouč
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Hej, začal masopustní rej
Pověsti, pověry a staré tradice naše děti hod-

ně lákají. Jsou zvídavé a na jejich otázky ,,proč“
zkrátka musíme odpovídat. A tak na mou oblíbe -
nou knihu Starých lidových tradic prach nikdy
neusedá. V únoru je oblíbeným tématem maso -
pust. Když jsme si s dětmi četli o průvodech, zvy -
cích a maskách, hned děti napadlo, že bychom
si mohli udělat masopust ve třídě. Já (,,zvaná Rej -
ža“) a paní asistentka (zvaná ,,Scénárista“) jsme
připravily básničky a přišlo nám tak nějak škoda,
že bychom si všichni nechali tu parádu jen za zdmi
naší třídy. Jsme přeci průvod, který má rozdávat
radost dům od domu. Když jsem navrhla, že by-
chom mohli s naším vystoupením projít celý prv -
ní stupeň i navštívit také kancelář naší školy, ko -
stýmy létaly radostí do vzduchu. A teď to opravdu

přestává být sranda. Od toho dne se snad všech -
ny přestávky jen trénovalo, ladily se kostýmy a pi -
lovaly se přesuny jednotlivých herců. Dospělí
chystali masopustní občerstvení. Když masopust,
tak se vším všudy. Zabíjačkové dobroty jsou ty-

pické spíše pro Tučný čtvrtek, ale my jsme si udě -
lali pravou domácí zabíjačkovou hostinu i s kolá -
či od paní Heblíkové na masopustní úterý 21. úno -
ra 2023. A co nám 4. B nachystá příště? To se
nechme překvapit... kv
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PŘEHLED DUBNOVÝCH AKCÍ 
4. 4. – Výukový program Naučná a dobro-

družná literatura – 3.B, 3.C
– Beseda s Městskou policií Přelouč –

4.A, 4.B, 4.C
– Fenomén muzikál – hudební předsta -

vení pro II. stupeň v kině Přelouč
5. 4. – Muzikál Showtime (VČD Pardubice) –

4. a 5. ročník 
– Městská knihovna Přelouč – 2.B
– Technohrátky Třemošnice – vybraní

žáci II. stupně 
11. 4. – Pěvecká soutěž Zazpívej slavíčku
13. 4. – Testování ICILS – 8.A

– 1. termín přijímacích zkoušek pro
9. ročník

14. 4. – Testování ICILS – 8.B
– 2. termín přijímacích zkoušek pro

9. ročník
17. 4. – 1. termín přijímacích zkoušek pro

5. ročník
– Projekt II. stupně

18. 4. – 2. termín přijímacích zkoušek pro
5. ročník 

– Městská knihovna Přelouč – 4.C
– Exkurze do Národního muzea – 7.A,

7.B
20. 4. – McDonald’s Cup – okrskové kolo fot-

balového turnaje (vybraní žáci)
21. 4. – Zápis do prvních tříd 
24. 4. – 25. 4. – Projekt Ochrana člověka za

mimořádných událostí – 4.A
25. 4. – Městská knihovna Přelouč – 5.A
27. 4. – Koncert ZUŠ – 3., 4. a 5. ročník

– Fotografování 7.B, 9.A, 9.B
28. 4. – Městská knihovna Přelouč – 4.A
30. 4. – 6. 5. – Zájezd do Anglie – vybraní žáci

8. a 9.tříd
24. 2. – 12. 5. – Plavecký výcvik – 2.B, 2.C, 3.A

Planetárium 
Žáci osmých tříd navštívili v rámci programu

„Optika a světelné jevy“ digitální planetárium
v Hrad ci Králové. Měli možnost shlédnout pro-
storovou projekci v kruhovém sále s nakloněným
hledištěm. Také jsme shlédli expozice Mikrosvět –
makrosvět a Energie – její formy a přeměny. Nej-
zajímavější pro žáky byly přednášky o dalekohle -
dech a dalších optických úkazech.

Školní a okresní kolo 
recitační soutěže

16. března se naší škole uskutečnila soutěž
v přednesu. Sešlo se nám na ní rovných 30 recitá -
torů, převážně z 1. stupně. Děti soutěžily s vese-
lými verši Jiřího Žáčka či Miloše Kratochvíla, prv -
ňáčci často sáhli po pohádkových verších Františka
Hrubína, ale zazněla i část Máchova Máje či Erbe -
nova Vodníka. Příjemným osvěžením byla autor -
ská tvorba Štěpána Zitka z 5. C. Všichni žáci se
na přednes vzorně připravili a byli odměněni za-
slouženým potleskem od poroty i přihlížejících
rodičů. Žáci soutěžili ve 3. kategoriích:

1. kategorie: 1. třídy
1.  Ema Půlpánová, 1. C 
2.  Rozálie Trnečková, 1. A
3.  Antonie Kovaříková, 1. C

2. kategorie: 2.–3. třída
1.  Adéla Růžková, 3. A 
2.  Emma Řeháková, 3. A, Anna Nekvapilová, 3. A
3.  Šárka Němcová, 2. C

3. kategorie: 4.–5. třída
1.  Tereza Sobotková, 5. A 
2.  Barbora Stárková, 4. B
3.  Michal Tůma, 4. A, Tomáš Trnečka, 4. C

Ocenění za autorskou báseň a svérázný přednes
získal Štěpán Zitko z 5. C

V pondělí 20. 3. nás reprezentovaly vítězky
jed notlivých kategorií v okresním kole recitač-
ní sou těže v Pardubicích a ani tam se neztratily.
Ema Půlpánová obhájila mezi ostatními prvňáč -
ky 1. místo, Tereza Sobotková vybojovala ve své

kategorii 2. místo, a postoupila tak se svou bás-
ničkou do krajského kola. 

Krajský přebor v šachu Svitavy
Ve středu 22. března se již tradičně v centru

Fabrika ve Svitavách konalo krajské kolo přeboru
škol v šachu. Družstvo Základní školy Smetanova
Přelouč se na turnaj kvalifikovalo z podzimního
okresního kola v Pardubicích, kde suverénně zví -
tězilo. V krajském kole to již tak jednoduché ne-
bylo. V sestavě chyběl nemocný Eliáš Novotný
a zvláště, když ve čtvrtém kole došlo k zaváhání
s nakonec třetím družstvem z Poličky, bylo třeba
zabojovat. To se podařilo a před posledním kolem
byl již postup jistý. Družstvo ve složení Daniel Má -
lek, Jan Boháč, Jan Semerád a Matyáš Kryštof zí-
skalo 22 bodů z 28 možných, a nakonec tak s pře -
hledem v krajském kole v kategorii 1.–5. třída ZŠ
zvítězilo. Součástí výhry je i kvalifikace na Mis -
trov ství republiky družstev škol ve Zlíně na kon -
ci června 2023.

Foto zprava: Daniel Málek, Matyáš Kryštof, 
Miroslav Tyč, Jan Boháč, Jan Semerád

VZPoura úrazům
Dne 16. 3. a 23. 3. se v naší škole konala před-

náška pro žáky 7., 8. a 9. tříd s názvem Vzpoura
úra zům (pod záštitou Všeobecné zdravotní po-
jišťovny). Dozvěděli jsme se velmi zajímavé infor -
mace o úrazech páteře a míchy, které mohou vést
k ochrnutí části, nebo dokonce i celého těla. Před -
nášející nám vyprávěli své vlastní příběhy, jak u nich
k ochrnutí došlo, a varovali nás před riskantním
chováním. Nejvíce zmiňovaný věk, kdy k úrazům
dochází, je 15–22 let a nejčastější příčinou bývá
pád z výšky, nebo autonehoda. Přednáška byla
poučná a velmi se nám líbila.                                    

K. Kožená, Z. Ševčáková, V. Šimonová 8. A 
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Basketbal
V pondělí 20. března pořádala naše škola oblastní kolo v basketbalu v ka -

tegorii chlapci 8.–9. třída ve sportovní hale v Přelouči.
Celkem se odehrály 3 zápasy (každý zápas v délce 4x8 minut), kdy proti

sobě nastoupila mužstva Řečan, gymnázia Přelouč a naší školy.

Vítězné první místo vybojovalo družstvo naší školy ve složení Vašek Vá -
lek, Lukáš Kobera, Kryštof Pohanka, Matyáš Zeman, Lukáš Sotona, Tomáš
Klacek, David Jiřiště, Ondra Čihák, Ondra Dostál, Petr Slavík a Štěpán Balý. 

Kluci tak postupují do okresního finále!

Exkurze do Prahy
Ve čtvrtek 23. března se vydala třída 7. C do

Prahy. Navštívili jsme Vyšehrad, kde jsme si při -

po mněli legendu o Horymírovi a Šemíkovi a po-
dívali se na skálu, z které skočil do Vltavy. Poté
jsme se vydali na vyšehradský Slavín. Každý si pře -
dem vybral slavnou českou osobnost, která je na
Slavíně pochována a připravil si pro své spolu-
žáky krátký medailonek o jejím životě. Společně
jsme si prošli hrobky českých velikánů a všem za -
pálili svíčku. Následně jsme se odebrali do Národ -
ního muzea, kde jsme měli komentovanou pro-
hlídku „Cesta do pravěku“. Z Prahy jsme si odvezli
spoustu zážitků a nové vědomosti z české his -
torie. 

Den otevřených dveří 2023
Učitelé ZŠ Masarykovo náměstí připravili pro

budoucí prvňáčky již tradiční odpoledne plné
her, tvoření i sportování. Děti poznaly nejen bu-
dovu školy, ale i učitele, se kterými se zde budou
setkávat. Tvořily s nimi ve výtvarných dílnách,
sportovaly, zkusily si jednoduché programování,
počítaly, hrály na hudební nástroje. Pomocí her
si ověřily, že jsou k zápisu do 1. třídy připravené.
Velké díky patří žákům z 2. stupně, kteří budoucí
prvňáčky celým dnem provázeli. Den otevřených
dveří na ZŠ Masarykovo náměstí vykouzlil všem

dětem i jejich rodičům úsměv na tváři. Domů si
děti odnesly se spoustou hezkých zážitků také
vyrobené obrázky, keramického ptáčka či od-
měny, které jim budou tento den připomínat. 
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Dva velké úspěchy žáků z gymnázia: 
AMAVET a Eurorebus
Sekundáni pojedou do Francie

Prvního úspěchu dosáhli naši žáci v soutěži AMAVET, jejíž finálové
krajské kolo se konalo ve dnech 16. a 17. března 2023 v pardubickém Ideonu.

Naše gymnázium se zúčastnilo se třemi projekty: 
Schletterová Anna, Forejtková Věra (sekunda) – Účinnost přírodních látek

na mortalitu čmelíka kuřího,
Macel Jan (tercie) – Rozdíly mezi letkami aktivních a neaktivních ptáků, 
Pecka Matyáš a Tenušák Štěpán (sekunda) – Proč se členovci udrží na stěně

aneb dokonalost jejich adaptací. 

S posledním projektem vyhráli Matyáš a Štěpán studijní stáž ve Francii,
které se zúčastní na konci května. Cenu jim předal prof. Ing. Petr Kalen-
da, CSc., děkan Fakulty chemicko-technologické Univerzity Pardubice. Žá -
ci budou mít možnost si prohlídnout nejkrásnější místa a památky Paříže.

V Eurorebusu postupujeme do celostátního finále
Naše škola se již tradičně účastní soutěže Eurorebus. Jedná se o vědo-

mostní soutěž studentů po celé ČR, kde hrstka vyvolených bojuje za celou

třídu. Studenti zde propojují znalosti z mnoho předmětů, především pak
ze zeměpisu. Do postupových krajských kol se dostanou jen nejlepší třídy.
Do krajského kola konaného 1. dubna 2023 na PřF UK Praha se probojovaly
všechny účastnící se třídy našeho gymnázia. Zde již byly zastoupeny tříčlen-
nými skupinami.

Družstva dostáhla velkých úspěchů. V každé kategorii postupovalo
pouze 5 týmů. V kategorii ZŠ 01 z 21 družstev na 5. místě skončila třída se-
kunda (Plecháčková, Forejtková, Schletterová) a v kategorii ZŠ 02 z 29 druž -
stev obsadilo družstvo kvarty (Šurkala, Kašpar, Křivčík) neuvěřitelnou první
příčku. Oba týmy postupují do červnových celostátních kol. 

Budeme držet palce a moc děkujeme všem šikovným žákům za účast
v soutěžích. Doubravka Vavrečková

Oslavy výročí 70 let 
gymnaziálního vzdělávání v Přelouči

Zveme všechny absolventy a přátele školy na oslavu 70 let gymnaziál-
ního vzdělávání v Přelouči. 

Oslava se uskuteční v sobotu 17. června 2023 od 13:00 do 20:00 na za-
hradě školy. 

Program: komentované prohlídky školy, vysazení památečního stro-
mu, kronika školy k nahlédnutí, příležitost k setkávání a vzpomínání, od
16:00 hu dební produkce – hudební těleso žáků školy, Jahody, Buď fit, Bítoff. 

Možnost zakoupení občerstvení a upomínkových předmětů. 
Pro informace a případné nahlášení účasti celé absolventské třídy se

obraťte na následující e-mail: 70@gygr.cz.
Těšíme se na vás!

Pardubický kraťas: 
3RM opět na stupni vítězů

Po listopadovém úspěchu žáků ze třídy 3RM v soutěži Objektiv 2022 jsme
se s další skupinou rozhodli přihlásit do soutěže Pardubický kraťas s krátkým
filmem nazvaným Anxiety. Druhý ročník této soutěže pořádala Střední škola
informatiky a ekonomie DELTA pod záštitou náměstka hejtmana Pardu-
bického kraje a radního Pardubického kraje pro kulturu Romana Línka.

Ve čtvrtek 23. března 2023 jsme pak byli pozváni přímo do školy DELTA
na promítání a následné slavnostní vyhlášení vítězných snímků odbornou
porotou a zástupci partnerů. A náš film se umístil v kategorii Krátký hraný
film na 2. místě! Nutno říct, že v porotě zasedli skuteční odborníci – snímky
hodnotil např. Jan Peml, který vede Rozhlasovou a televizní laboratoř na
FSV UK, nebo Pavel Trnka z Pedagogické fakulty UHK. 

Děkujeme všem žákům, kteří se účastnili a reprezentovali naši školu,
a třídě 3RM moc gratulujeme!

Do týmu, který se umístil na 2. místě, patřili: Daniel Šulc, Jakub Zajíček,
Ja kub Vrána, Jiří Václavík, Pavel Vodička, Andrea Tomanová a Martina
Tichá. Veronika Mroviecová

GYMNÁZIUM A GRAFICKÁ STŘEDNÍ ODBORNÁ ŠKOLA PŘELOUČ
Odborné workshopy 

literárně-dramatického oboru
V sobotu 25. 3. a 1. 4. proběhly v rámci projektu „Série netradičních od-

borných workshopů ZUŠ Přelouč“ dvě akce. Celkem 30 žáků se v březnu
účastnilo akrobatického workshopu v Cirk La Putyka, kde se pod vedením
těch největších českých odborníků učili základy akrobacie. V dubnu pak
proběhl seminář Základy scénáristiky ve Švandově divadle v Praze. Obou
akcí se zúčastnili žáci literárně dramatického oboru naší ZUŠ pod vedením
paní učitelky Kláry Tvdíkové. Lektorkou byla držitelka ceny Thálie, herečka
a scénáristka Lucie Trmíková. Nevšední vedení pedagožky DAMU vedlo stu-
denty od mysli ke smyslům, od myšlenek k fantazii, ke slovům, která bě-
hem odpoledního setkání postupně dostávala své obrysy a tvary. Série Ne-
tradičních worksho pů, kterých se naši žáci zúčastnili v průběhu tohoto
školního roku, se uskutečnila za finanční spoluúčasti Evropské unie pro-
střednictvím Národního plánu obnovy a Ministerstva kultury.

Vedení školy

Ohniváček na vítězné vlně
Děti z pěveckého sboru Ohniváček se během března a dubna zúčastnily

tří sborových soutěží a na všech byly velmi úspěšné. O zlatém pásmu na kraj -

ském kole Národní soutěže ZUŠ, které proběhlo v Chocni, jsme informovali
už v minulém čísle Roštu. V sobotu 1. 4. se konala prestižní celostátní soutěž
Zahrada písní Praha, za které si i tentokrát sbor odvezl zlaté pásmo a zvlášt -
ní ocenění za choreografii. Po soutěži jako tradičně následovala zasloužená
odměna – návštěva ZOO Praha. Malí zpěváci byli tak vyčerpaní po umě-
leckém výkonu, že kromě sledování a focení zvířat brali útokem téměř kaž-
dý stánek s občerstvením. Do třetice se sbor zúčastnil Krajské přehlídky
sborů v Chrudimi, které se konala 4. 4. v Chrudimi. Tentokrát děti získaly
stříbro, ale musím dodat, že je porazil sbor složený z dětí o pět let starších.
Navíc získal sbor zvláštní cenu za choreografii.

Gratulujeme a děkujeme všem zpěváčkům nejen za skvělé zpívání, ale
i za bezvadné chování a zvládnutí těchto náročných dní.  

Petra Lojínová

Rodinné muzicírování
Co Čech, to muzikant… tuto větu naplňuje už tradiční koncert nazva-

ný Rodinné muzicírování, který se letos konal v úterý 18. 4. Na Staré Poště.
Na pódiu vystoupila řada žáků školy v doprovodu svých sourozenců nebo
rodičů, někteří dokonce vystřídali několik nástrojů. Lidové písně, filmové
melodie a další skladby se střídaly v různorodém nástrojovém složení. Nejen
bouřlivý potlesk, ale zejména báječná atmosféra během celého koncertu
byly odměnou všem účinkujícím. 

Petra Lojínová

Klavírní seminář pod vedením 
viceprezidentky EPTA 

V sobotu 15. dubna navštívila naši školu v rámci projektu „Hrajeme s fil -
harmoniky“ pedagožka Konzervatoře Pardubice, klavíristka světového
renomé a viceprezidentka evropské asociace klavírních pedagogů (EPTA)
paní Jitka Fowler Fraňková. Našim žákům se věnovala s entusiasmem, mo-
tivačním nadšením a vysokou profesionalitou. Její odborné rady byly ku
prospěchu nejen žákům, ale i zúčastněným učitelům ZUŠ. Za návštěvu dě-
kujeme a těšíme se na další spolupráci!                                                J. Šlais

ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA PŘELOUČ
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Zimo, zimo, táhni pryč, nebo na Tě vezmu bič!
Opět zdravíme všechny čtenáře Přeloučského Roštu z Mateřské školy

Přelouč, Za Fontánou, s informacemi, co je u nás nového od prosincového
čísla Roštu, ve kterém jsme naposledy publikovali. Starý rok a s ním i po-
slední střípky vánočních svátků nám odnesli Tři králové, a tak postupuje -
me dále v přirozeném ročním koloběhu tradic, které společně ve školce sla -
víme, a díky kterým poznáváme s dětmi naši kulturu, zvyky, společně se
radujeme a učíme se prožitkem. A že od začátku nového roku do přivítá -
ní jara Veli konocemi máme opravdu se zvyky a tradicemi napilno, o tom
není pochyb. 

Únor bílý, letos spíše blátivý, přinesl nám oslavy masopustní. Školka se
oblékla do karnevalového barevného oděvu a děti si užívaly radost z barev,
pohybu a rytmu při dětských písních, soutěžích a zajímavých kolektivních
hrách. Děti si přinesly oblíbené karnevalové kostýmy a seznámily se i s těmi
tradičními, které v minulosti nesměly chybět při masopustu na vsi. Maska
medvěda, laufera, kobyly, nevěsty či smrtky oznamovaly konec veselí a po -
čátek půstu, jehož závěr připadal až na Bílou sobotu před Velikonocemi. 

Rčení, březen – za kamna vlezem, jsme dodrželi a drželi se raději v teple,
třeba u pěkné knihy. Březen totiž mimo jiné oslavujeme jako měsíc knihy.
A kde najdeme krásných knih úrodu? Přece v Městské knihovně v Přelouči,
kam jsme s dětmi zavítali. Velmi děkujeme za poutavé vyprávění o knihách,
o tom, jak se k nim šetrně chovat a jak v nich nalézt dobrodružné příběhy,
které v dětech probudí touhu prohlížet si knihy a společně s dospělým číst
jejich řádky. Ve třídě Pastelek, inspirováni knihami, vydali se přímo s po-
hádkou na vandr a objevili i ukrytý poklad. Nehlídal ho drak, ale ježibaba
v perníkové chaloupce uprostřed školní zahrady. A co že hlídala za poklad?
No hádejte. Ví to Mařenka, ví to Jeníček, děti z Pastelek loupaly…

U knihy bylo bezva, přesto nás to už ale po dlouhé zimě táhlo ven za
sluníčkem, kterého jsme si zatím příliš neužili. A tak jsme zpívali o jaru, kres-
lili první jarní kvítí, pozorovali vykukující kvítka jarních kytiček na zahrád-
kách, přivolávali jaro, jak se dalo. Ale paní Zima se NE a NE pustit žezla. Naší
poslední šancí bylo odnést paní zimu daleko od školky, vhodit ji do Labe.
Také jsme tak udělali a věřte nebo ne, při cestě k Labi ještě chumelilo, zpátky
na nás však opravdu vykouklo sluníčko a jarně protáhlo své, po zimě přele-
želé, paprsky. Měli jsme z toho velkou radost. Později se zřejmě paní Zima,

tedy Morana, někde v Labi zasekla, a tak nás ještě potrápilo několik chlad-
ných dnů, ale měli jsme naději, že si již snad brzy budeme moci hrát na
prohřáté školní zahradě. 

Moranu jsme vynesli hned po Smrtné neděli, tedy dva týdny před Božím
hodem velikonočním, aby mohla předat klíč od jara Květné neděli, poslední
neděli před velikonočními svátky. A poté jsme se již celý „pašijový týden“
připravovali na příchod Velikonoc. Modré pondělí patřilo hledání veliko-
nočních vajíček na školní zahradě a také hledání pokladu velikonočního
zajíčka, ve Žluté úterý jsme ve třídě Rybiček do školky dorazili ve žlutém
oblečení, na Škaredou středu byl ve školce vyhlášen ZÁKAZ MRAČENÍ,
a tak byly třídy prosvícené úsměvy. U Kytiček a Pastelek se pekly Jidáše.
Nejmenší děti z Koťátek krásně vyzdobily šatnu jarními květy tulipánů.
Zasévali jsme osení, barvili vajíčka, vytvářeli jarní a velikonoční dekorace.
Děti byly velmi tvořivé a šikovné. 

K jaru patří i zvířátka a jejich mláďátka. S některými zajímavými druhy
drobných živočichů a jejich rozmanitými smysly nás přijeli obeznámit před -
nášející z Obory ve Žlebech. Přivezli s sebou mnoho šikovných zvířecích ka-
marádů, které mohly děti obdivovat. 

A tak snad jaro opravdu brzy dorazí, oteplí se a na školní zahradě vyrazí
dětem z Pastelek z hlíny i hrášek, který do zeleninového záhonku vysely
a budou moci přidat další sazenice zeleniny. 

Těšíme se a všem přejeme slunečné jarní dny. 
L. Bukovská, ředitelka školy

Mateřská škola Za Fontánou, Přelouč
Jóga

Kroužek zaměřený na první krůčky v pozná-
vání jógy pomocí her a protahovacích cvičení ke
správnému držení těla. Schůzky probíhají každý
pátek od 15.30 v hlavním sále DDM. Lektorka je
Barbora Hrdá.

Hra na kytaru
Kroužky hry na kytaru mají v DDM tradici

od roku 1988 a zájem o tyto hudební kroužky
ani po letech neopadl. Děti jsou rozděleny do
skupin začátečníci a pokročilí. Schůzky probí-
hají každý pátek odpoledne v DDM. Lektory
jsou Kristýna Štainerová a Pavel Hrdý.

Klubíčko
Zájmový útvar určený pro děti od 2 let věku

s doprovodem. Děti se učí spolupráci ve skupině,

zpívají písničky, malují a za pomoci doprovodu
se učí práci s různými přírodními materiály.

Lektorkami jsou: Blanka Leksová (úterý, pá-
tek), Petra Jílková (pondělí) a Lucie Hadáčková
(středa).

Moderní tance

V tomto školním roce nabízíme dva kroužky
moderních tanců, pro mladší děti od 2. tř. ZŠ
(úterý od 16.00) a pro starší od 6. tř. ZŠ (čtvrtek
od 17.00). Schůzky probíhají v tělocvičnách Gym-
názia a grafické střední odborné školy pod vede -
ním skvělých lektorů Natálie Nechvílové a Domi -
nika Dulínka. 

Jarní výpravy
Všechny oddíly využily krásného jarního po-

časí a vyrazily na víkendové akce. Skauti a vlčata
se vydali procestovat Afriku s Emilem Holubem
do Holic. Upekli si placky, postavili loďičky či po -
znávali tamní živočichy. Skautky a světlušky spo -
l ečně poznávali loutkové divadlo v muzeu v Chru -
dimi. Dokonce si sami zahráli jedno představení.
Plamínci se tradičně podívali do Hradce Králo-
vé, kde si užili víkend plný zábavy a her. Všichni
si akce velmi užili a těší se na další pěkné zážitky. 

Eliška Stárková

Svojsíkovy závody
V sobotu 15. 4. se ranním vlakem vydali skau-

ti a skautky na závody do Holic. Ve skupinách
prověřovali svoje znalosti v historii, ekologii ne-
bo první pomoci. Sami si také museli uvařit oběd.
Naše družiny do toho daly vše a hlavně si to užily.
Potěšením pak pro nás je, že skauti skončili pátí
a skautky dokonce třetí. Gratulujeme a děkuje-
me všem za účast . Za dva roky se těšíme znovu. 

Eliška Stárková

Jubilejní ročník pochodu: 
rekordní účast, 

všichni zdrávi došli
V sobotu 15. dubna uspořádalo přeloučské

skaut ské středisko 5. ročník turistického pocho-
du Kocourkovské vandrování. Letos byly na vý-
běr trasy o délce 12, 15, 23 a 30 kilometrů. Na své
si tedy přišel opravdu každý – od rodin s dětmi
a seniorů až po výkonnostní turisty. Dva dny před
pochodem bylo ovšem počasí opravdu mizerné,
zejména pátek celý vydatně propršel. Nakonec se

ale počasí smilovalo, v noci na sobotu přestalo
pršet a ve dne dokonce vykouklo i sluníčko.
Start všech tras byl v klubovně vodáků na lodě-
nici, cíl v restauraci hotelu VM u nádraží. Po za-
registrování dostal každý účastník popis zvolené
trasy a sušenku s mandarinkou jako drobné „po-
silňovací“ občerstvení. Kratší trasy vedly do lesů
severně od Přelouče k rybníkům Černý Nadý-
mač a Buňkov. Delší zavedly turisty navíc kolem
Mělických písníků do oblasti přírodní památky 
Meandry Struhy a ke Kokešovské studánce. Po
projití kontrolami na trasách dostal každý v cíli
pamětní list, turistickou vizitku a mohl si otisk-
nout razítko pochodu. Nejvíce příznivců turisti -
ky – 129 – vyrazilo na 12kilometrovou trasu. Pro
15 kilometrů se rozhodlo 71 turistů a pro ‚‚třiadva -
cítku“ 39. Nejdelší trasu 30 kilometrů si zvolilo
27 dálkošlapů. 51 turistů se po registraci vypra-
vilo na individuální trasu po městě a jeho blízkém
okolí. Celkem jsme tedy napočítali 317 účast -
níků. Tradičně nejpočetnější účast byla z Přelou-
če a okolních obcí a z Pardubic. Dorazili také po -
chodníci ze vzdálených míst, například z Chebu,
Plzně, Olomouce, Liberce nebo Mimoně. Pořa-
datelé děkují hypermarketu Tesco Přelouč za
spon zorský dar ve formě drobného občerstvení
pro účastníky pochodu, vodákům za zapůjčení
klubovny pro start a restauraci hotelu VM za
spolupráci a poskytnutí prostor pro cíl pocho-
du. Kocourkovské vandrování se vydařilo a už se
těšíme na 6. dubna 2024, kdy je plánován další
ročník!

Luboš Ďatko, hlavní pořadatel

Dům dětí a mládeže Přelouč
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Nábor na lodní sporty
Blížící se letní sezona bude zvát k vodě a na vodu. A s touto skuteč-

ností organizuje TJ Sokol Břehy nábor do oddílu lodních sportů s zamě-
řením na veslování a kanoistiku. Tréniky vede profesionální sportovní in-
struktor PaedDr. Miroslav Přinesdomů.

Při veslování jsou rovnoměrně zatěžovány všechny hlavní svalové sku-
piny končetin i trupu. Rovněž dochází k posilování oběhu krevního i dých-
cího. A hlavně, je to bezpečný sport, bez zranění a úrazů. Součástí tréninku
je nácvik míčových her, plavání i kondiční trénink.

Oddíl lodních sportů rovněž organizuje „Příměstský tábor“ v termínu
od 14.–18. 8. 2023, v čase od 9.00 do 15.30 hod.

S programem:
–   nácvik ovládání lodí, plavání, míčové hry, sport a pobyt v přírodě, v ce-

ně je pro účastníky PT zajištěn oběd v restauraci autokempu.
–   maximální počet účastníků PT je 12 dětí

Cena za PT je 250,- Kč/den

Nábor se uskuteční na pláži autokempu 13. a 14. 5. 2023 od 10.00 do
11.30 hod., je směřován na mládež starší 9-ti let, ale i generaci dospělých.
Pravidelné tréninky probíhají každé pondělí od 16.00 h. v areálu autokempu
Buňkov.

Přihlášky a informace: telefon 608 957 789, e-mail-veslovani44@se-
znam.cz.

Přeloučský 
králičí hop

O králičím hopu, novém sportovním odvětví,
většina z nás slyšela, nebo ho dokonce zahlédla
na vlastní oči. Co se ovšem v Přelouči málo ví, je
skutečnost, že závodníci z místní základní orga-
nizace Českého svazu chovatelů patří v tomto
oboru k nejlepším v Evropě. V králičím hopu se
závodí v několika disciplínách. Mezi základní
disciplíny patří skok do výšky, skok do dálky, ro-
vinné závody přes překážky a parkury, které se
pak dále dělí dle obtížnosti. Závodní králíci mají
registrovaná jména s rodokmeny. Na žádná jména
jako „Pacičky“, „Knoflíčky“ nebo „Ušáky“ tu ovšem
nenarazíte, vše jsou to vznešená anglická jména.
Během roku prochází králíci se svými vodiči kva -
lifikačními závody a nejlepší z nejlepších se kva-
lifikují na každoroční Mistrovství České republiky
a jednou za dva roky také na Mistrovství Evropy.
Už jen účast na těchto vrcholných akcích je ob-
rovským úspěchem. Na letošní Mistrovství Čes -
ké republiky, které se konalo v březnu v Hlinsku,
se z Přelouče kvalifikovali: Eva Beránková, Ester
Ďurechová, Jana Dvořáková, Michaela Krato -
chvílová a David Rozkošný. Soutěžilo se o 4 titu -

ly Mistrů ČR. Díky Davidu Rozkošnému s králí-
kem GtCh Deathly Hallows Dreams come true
a Michaele Kratochvílové s králíkem Stampes-
taldens GtCh Malia putovaly dva tituly v kate-
gorii rovinná dráha a parkur do Přelouče. Bron-
zové medaile získaly také David Rozkošný ve
skoku do výšky a Eva Beránková v rovinné dráze.   

Mistrovství Evropy v roce 2025 je teprve před
námi, ale naši reprezentanti naplno zabodo-
vali na minulém evropském šampionátu, kte-
rý se uskutečnil koncem loňského roku v Jab -
lon ci nad Nisou. David Rozkošný se stal trojná-
sobným Mistrem Evropy v rovinné dráze, parkuru
elitní třídy a skoku vysokém. Mladá chovatelka
Ester Ďurechová získala titul v parkuru střední
třídy a na bronzový stupínek ještě vystoupal Da-
vid Rozkošný a 2x také Michaela Kratochvílová.
Na mistrovství se soutěžilo v deseti kategoriích
a David Rozkošný z Přelouče se stal nejúspěšněj-
ším závodníkem celého šampionátu. 

Na první pohled se může zdát, že králičímu
hopu holdují jen mladší vodiči, ale ve skuteč-
nosti závodí chovatelé všech věkových skupin.
Věříme, že popularita králičího hopu v Přelouči
neopadne a cenné kovy budou naši reprezen-
tanti vozit i v dalších letech. Nový zájemci jsou
samozřejmě vítáni. 

Jiří Kosek

61. tradiční velikonoční
chovatelská výstava 

v Přelouči

Svátky jara přivítali chovatelé z Přelouče uspo -
řádáním tradiční velikonoční výstavy drobného
zvířectva. I když riziko ptačí chřipky stále nepomi -
nulo, podařilo se na výstavě v Přelouči předvést
přes 750 kusů králíků, holubů a drůbeže v sou-
těžních expozicích a dále byly k vidění ovečky, ry-
bičky, papoušci a morčata. Nechyběly ani stánky
s cukrovinkami, chovatelskými potřebami nebo
jarní a velikonoční tématikou. Pro děti je vždy
největším lákadlem králičí hop a letos se stal je-
jich miláčkem také černobílý krocan, který se
předváděl a hudroval po celý víkend. 

Ani aprílové počasí v nejlepší formě neod ra -
di lo od prohlídky přes 1.200 dospělých a 550

dět ských návštěvníků
z ce lé re pub liky. Pro po -
řadate   l e je zájem veřej -
nosti po  tě šující a záro -
veň zavazující.

Kosek Jiří 

Zprávy ze sboru J. B. Foerster
Sbor J. B. Foerster v r. 2021 oslavil sté výročí založení a právě na

konci tohoto roku se s námi rozloučil dlouholetý dirigent Petr Vacek.
My jsme ale chtěli zpívat dál! Nedovedli jsme si představit, že by sbor
po sto letech najednou přestal existovat! Proto jsme byli nadšeni, že
se nás ujala nová sbormistryně paní Anna Grecmanová, hudebnice tě-
lem i duší. Při nahlédnutí do jejího životopisu si uvědomíme, kolik toho
do svých třiceti let už stihla!

Anička se narodila v r. 1992. Po absolvování gymnázia a složení stát-
ní zkoušky z anglického jazyka vystudovala na univerzitě v Hradci Krá-
lové hudební výchovu a řízení sboru. Zároveň také vystudovala na Ná-
rodní univerzitě Taiwan klavír a sbormistrovství a teorii hned převedla
do praxe. Na Taiwanu totiž založila dětský sbor a vedla i dívčí sbor. Po
návratu do Přelouče dirigovala tři dětské sbory při ZUŠ, učila v Přelouči
a letos učí i na ZŠ v Pardubicích – opět hudební výchovu. 

Od ledna 2022 diriguje i sbor J. B. Foerster. V loňském roce se spolu
se třemi sbory (Rošťák, Plamen a J. B. Foerster) zúčastnila mezinárodního
pěveckého sborového festivalu v Olomouci a o jejím zapálení pro hudbu
svědčí to, že všechny tyto sbory si ve svých kategoriích vyzpívaly zlatá
pásma! Všichni doufáme, že nadšení pro sborový zpěv ji bude provázet
i dál a sbor J. B. Foerster pod její taktovkou získá další zlato! 

Srdečně Vás tímto zveme na náš tradiční jarní koncert, který se
uskuteční 21. 5. 2023 v Občanské záložně v Přelouči. Potěšíme Vás no-

vým repertoárem. Pokud by byl někdo nedočkavý, může se přijít po-
dívat na malou ochutnávku dne 8. 5. 2023 k památníku obětem druhé
světové války k přeloučské sokolovně, kde vystoupíme při vzpomín-
kové akci pořádané městem Přelouč. Těšíme se na Vás!

                                                                                    Jana Šafránková,
                                                                                   předsedkyně sboru

KLUB AKTIVNÍ SENIOR
(KLAS)

Zprávy z Klasu
Od druhého pololetí loňského roku stoupá

počet aktivních členů, letos už registrujeme 60,
a přibylo i několik pánů. Velmi nás to těší, ale
zároveň i přináší problémy nejen s místem se-
tkávání, ale i s omezeným počtem skupiny při
návštěvách památek nebo exkurzí.

Překvapil nás velký zájem o největší pře-
loučskou firmu Kiekert. Někteří z našich členů
zde pracovali. Po domluvě s panem Lubošem
Kopeckým jsme 21. 3. absolvovali exkurzi. Nej -
dříve nás seznámil s historií a výrobním progra-
mem a poté nás provedl některými výrobními
ha lami. Bývalé pracovnice překvapila zvláště úro -
veň robotizace. Náš průvodce dokázal zaujmout

i naprosté lajky a přiblížit současnost vý roby
nejen zámků, ale i automobilového byznysu.

První dubnové úterý jsme se vypravili na
předem domluvenou návštěvu Obecního do-
mu v naší matičce Praze. Naše průvodkyně nám
ukázala nejen Smetanovu síň, ale i dalších ně-
kolik salonů a také cukrárnu a menší koncert-
ní sál Sladkovského. Přesvědčili jsme se o tom,
že Obecní dům postavený na počátku 20. sto -
letí je opravdovým secesním klenotem. Kromě
toho nás naše členka Z. Šubrtová provedla čás-
tí Prahy včetně návštěvy budovy Hlavní poš-
ty. Měli jsme také možnost navštívit prostor,
odkud se posílaly zprávy potrubní poštou, je-
jíž trasy měly 55 km. 

Další dubnovou akcí pak byla návštěva
Chocně, kde jsme měli opět domluvenou pro-
hlídku města s průvodcem.

Kubátovi
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V sobotu 25. března 2023 se v přeloučské sokolovně opět
setkaly generace basketbalistů a jejich příznivců, aby v přátelské
atmosféře společně oslavili 77 let od založení oddílu. Doba covidová
nám polokulaté oslavy sice odsunula z roku 2021 na rok letošní, přes-
to jsme se sešli v hojném počtu, společně zavzpomínali na doby
minulé, prohlédli si připravené kroniky, fotografie i ocenění a užili si
dne plného sportu a dobré zábavy.

Dopolední program byl věnován hlavně mládeži. Trenéři mlad-
ších žáků (R. Konvalina, J. Horák) připravili pro všechny příchozí za-
jímavé sportovní soutěže, ve kterých si každý mohl ověřit svoje bas -
ketbalové dovednosti.

Odpolední sportovní program zahájily ženy, současné a hlav -
ně bývalé hráčky všech věkových kategorií, a to skoro hodinovým
vzájemným utkáním pod taktovkou rozhodčích (K. Šilhavý, V. Priess-
nitz) i doprovodného komentáře (J. Priessnitz). Zajímavostí bylo,
že si na palubovce zahrály mamky s dcerami: P. Roubová s Renatou
a Terezou a V. Žáková s Karolínou a Nikolou. Po krátké přestávce
nastoupila družstva mužů, více asi bylo těch, kteří už aktivně
basketbal nehrají, ale vždy si právě v sokolovně rádi vyzkoušejí
parkety a koše, kde před lety sami úspěšně reprezentovali oddíl
i město.

Na slavnostní schůzi oddílu byl pozván starosta města M. Šmíd
a starostka Sokola J. Bahníková (také bývalá hráčka). Úvodní řeč

pro nesl L. Pacák a minutou ticha jsme všichni uctili památku těch,
kteří se tohoto okamžiku nedožili (L. Bulušek, M. Brebera, M. Bu-
lušek, J. Čermák, E. Vamberská, R. Zajícová, …). Předseda oddílu
V. Válek ve svém projevu zhodnotil uplynulé sedmileté období, úspě-
chy družstev v jednotlivých sezonách, vyzdvihl hlavně práci tre-
nérů a jejich asistentů, především u mládeže, seznámil přítomné
se současnou členskou základnou i finanční situací oddílu. Nako-
nec přítomné pozdravil zástupce té nejstarší basketbalové gene-
race L. Voňka.

Jako čestné hosty jsme přivítali právě ty největší pamětníky
(pí Kudláčková, manželé J. a F. Daškovi, V. Voleský, L. Voňka, J. Bez-
díček, J. Zajíc, M. Urbanová-Zajícová, J. Havrdová-Pešková, J. Babo-
ráková-Polanská, …)

Pro všechny přítomné byla po celou dobu k dispozici výstava
všech kronik, fotografií, diplomů i ocenění (uspořádala D. Ram-
bousková) a připraveno také občerstvení (zajistil J. Válek).

Sešlo se nás opravdu hodně, napříč generacemi, a v příjemné
atmosféře jsme si i zasoutěžili v trestných hodech. Z mnoha
účastnic si nejlépe vedla hráčka žen Eliška Písařová a za muže se
nejvíce dařilo současnému trenéru ml. žáků Jakubu Horákovi.

V roce 2026 plánujeme oslavy 80. výročí a doufáme, že se
vydaří tak, jako ty letošní!!! Těšíme se s vámi všemi na shledání!

D. Rambousková

77. výročí založení basketbalu v Přelouči
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KVĚTEN 
v JAKUB KLUBU

Letos byly Velikonoce velmi brzy, takže jsme
se na velikonoční výzdobu a tvoření zaměřili
již koncem minulého měsíce. S našimi dětmi se
do barvení velikonočních vajíček zapojily čty -
ři pracovnice firmy Novanta, které s námi
strávily celý den v rámci jejich dobrovolnické-
ho dne. Tímto jim moc děkujeme za strávený
čas s dětmi, které měly radost. Velký úspěch
mělo společné vaření dobrot, na kterých
si děti pochutnaly.

V dubnu jsme se věnovaly tématu „Postav
se výzvám“. Cílem aktivit bylo, aby děti zažily
úspěch, něco pozitivního, a abychom je pod-
pořily ve zdravém životním stylu, protože po-
hyb je důležitý pro zdraví. Výzvy se objevují
v běžném životě, ale i na internetu a mohou
být pozitivní, ale také negativní.

Aktivitami jsme zjišťovali vztahy mezi ka-
marády a jak je důležité hodnocení a oceňo-
vání. Je hezké vidět v lidech i to dobré, a také
si uvědomit, že špatně podané hodnocení mů -
že ublížit. 

V dubnu jsme s dětmi kompletovali bud-
ky pro ptáčky, které nám zprostředkoval ano -

nymní dárce. Ptačí budky jsme umístili v lese
a společně jsme si opekli buřtíky na povole-
ném místě v přírodě. Tímto děkujeme za ne-
všední zážitek dětí.

O velikonočních prázdninách jsme vy-
razili na výlet na pardubický zámek, kde jsme
zavítali na EXPOZICI S.K.L.E.M. a prošli si veli-
konoční stezku po valech zámku. Na stezce děti
plnily úkoly spojené s tradicemi Velikonoc.

Dne 20. 4. jsme se zapojili do akce Den Ze-
mě tím, že jsme společně uklidili naši zahradu
a shrabali starou trávu. Na zahradu pořídíme no -
vý zahradní nábytek, na který jsme získali fi -
nanční prostředky od Nadačního fondu Tesco,
v programu Vy rozhodujete, my pomáháme.
Díky žetonkům od vás, pomocí nichž jste
v Tescu Přelouč hlasovali pro náš projekt,
bude možné jej zrealizovat. MOC DĚKUJE-
ME, vážíme si toho.

V květnu nás čeká opět nové téma měsíce
zaměřené na aktuální potřeby dětí, tvoření na
Den maminek a spoustu dalšího…

Mgr. Mirka Škávová, 
vedoucí

HLEDÁME NOVÉ
DOBROVOLNÍKY 
NA PRÁZDNINY

Pokud budete mít přes léto jednu hodi-
nu týdně pro druhé, ozvěte se nám. Můžete
tím udělat velkou radost. Stačí, i když přijde-
te jenom 3x. Dobrovolníci budou i o prázdni-
nách docházet k seniorům do Domova u fon-
tány a brát je ven na procházky po zahradě
a blízkém okolí. Nebo v Jakub klubu s dětmi
tvořit, sportovat, hrát si… Jste očekávání. ☺
Kontakt: 731 402 371, Zdenka Kumstýřová,
koordinátorka. 

10 LET SLUŽBY
PODPORA 

PRO PĚSTOUNY
2017–2019: 5.–8. rok služby
Na jaře roku 2017 došlo ve službě k velké

personální změně. Pracovnice služby odešla
na mateřskou dovolenou a zástup za ní pře-
vzala ředitelka organizace. Služba zazname-
nala velký nárůst nových dohod uzavřených
s pěstounskými rodinami. Na podzim byla po -
depsána první dohoda o výkonu pěstounské
pé če s pěstounkou na přechodnou dobu. Služ -
ba také prošla inspekcí poskytování sociálně-
-práv ní ochrany. Během roku se uskutečnily
dva výlety pro děti z pěstounských rodin do
zá bavního parku Tongo v Hradci Králové a do
Dinoparku v Praze. 

V roce 2018 měly děti z pěstounských ro-
din možnost se zúčastnit dvou výletů do Fly-
zone v Hradci Králové a do Bioparku Štít. I tento
rok došlo k nárůstu počtu uzavřených dohod
o výkonu pěstounské péče. 

V roce 2019 se z mateřské dovolené vrá-
tila původní pracovnice služby. Od té doby
začaly doprovázet pěstounské rodiny dvě pra-
covnice – Ing. et Mgr. Zdenka Kumstýřová
a Mgr. Pav lína Křepská. V roce 2019 se poda-
řilo uspořádat několik různých akcí pro děti
z pěstounských rodin: výlet do Kladrub nad
Labem, plavba lodí v Týnci nad Labem, pěší
vý let do Škudel na koně, exkurze do hasičár-
ny v Čáslavi a podzimní tvoření. V tomto roce
se nám podařilo uspořádat první adventní se-
tkání pro pěstounské rodiny, které mělo velký
úspěch. 

V letech 2018 a 2019 měla služba svůj stá-
nek s aktivitami pro děti na akcích Den pro
pěstouny, který byl pořádán pod záštitou Par-
dubického kraje v roce 2018 v Litomyšli a v ro -
ce 2019 v Chocni. 

Mgr. Pavlína Křepská, vedoucí

INFORMACE CHARITY PŘELOUČ
Masarykovo nám. 48, Přelouč, tel. 731 402 371, www.prelouc.charita.cz, charita.prelouc@gmail.com

Měsíc květen
na Svatém poli

Každou středu v 18:00 začnou v kostele
Navštívení Panny Marie mariánské mše se
závěrečnou pobožností. Všichni mariánští
ctitelé jsou zváni.
                                         P. Zdeněk Skalický, 
                                        farář přeloučský

Noc kostelů v Přelouči
Již 15. rokem jste srdečně zváni do našich

přeloučských kostelů a to v pátek 2. června. 

Program Noci kostelů 2023
Kostel sv. Jakuba
17:50     rozezvučení zvonů na věži kostela

sv. Jakuba
18:00     mše svatá

19:30 – 21:00
              •   výstavka záměru na přestavbu

starých hospodářských budov –
v kapli sv. Barbory

              •   výstavka k výročí 150 let od na-
rození Terezie z Lisieux

              •   možnost osobní prohlídky koste-
la a zvonů

              •   osobní modlitba a ztišení se
Poutní kostel Navštívení Panny Marie
16:00 – 18:00 
              možnost prohlídky s průvodcem.

Motto Noci kostelů 2023 zní:
„Po světle dne totiž nastupuje NOC, kdežto

žádné zlo nepřemůže moudrost.“ Mdr 7, 30
Obecně se předpokládá, že člověk ve

dne pracuje, tvoří, studuje… a v noci od-
počívá, spí a nabírá sílu. Někdy pracujeme

i v noci, protože pracovní zátěž je velká. To
pak přináší zvýšenou únavu během dne.
Aby pro nás svět nebyl šedý a nepříjemný,
navraťme se, pokud to jde, k onomu obec-
nému předpokladu: ve dne práce a v noci
spánek. Dalším vhodným nástrojem je na-
učit se vždycky večer uzavřít den, znamená
to nejprve se podívat na to, co se událo, jak
jsem naplnil výzvy, které přišly, a co jsem za-
nedbal, a na další den si vymezit předsevze-
tí, jak jednat dál. Třetí výzvou je, abychom
se učili průběžně odpouštět. Poznání sebe
sama, které je plodem zpytování svědomí,
je cestou k moudrosti. Moudrost pak přiná -
ší sílu pro všední den. Svět pak bude barevný
tak, jak ve skutečnosti je.
                            R. D. Mgr. Pavel Šenkyřík, 
                           biskupský vikář 
                           pro pastoraci a vzdělávání

Pozvánka na květnová putování 
s přeloučskými 

svatojakubskými poutníky
Dubnové dvoudenní putování ze Sionu do Vlašimi se uskuteč-

nilo opět až po uzávěrce tohoto čísla. Můžeme se ale vrátit k břez -

nové cestě přeloučských poutníků. V sobotu 25. března se turistic -
ký oddíl přeloučského Orla vrátil po zimní přestávce na východo-
českou Svatojakubskou cestu. Naplánoval si putování z Police nad
Metují do Hronova. Pět poutníků z Přeloučska vyjelo před šestou
hodinou ranní vlakem do stanice Police nad Metují, která leží 4 km
od centra města. Kolem půl desáté po získání razítek do credenciálu
v infocentru vyšli. Cesta je vedla přes Radešov a Bezděkov nad Me-
tují do Hronova, kam se dostali kolem 13.00. Celkem měli poutníci
v nohách asi 16 km. Přikládáme fotografii od kostela Nanebevzetí
Panny Marie v Polici nad Metují.

V květnu nás čeká zkouška vytrvalosti v podobě dvoudenní vý-
pravy z Vlašimi do Tábora s noclehem v Mladé Vožici. Každý den
musíme ujít více jak 25 km. Půjdeme v pátek 19. a sobotu 20. května,
sraz účastníků je v pátek v 9.00 u kostela sv. Jiljí ve Vlašimi. Jelikož
musíme zamluvit předem ubytování, prosíme případné zájemce
o včasné nahlášení účasti. Kdo je příznivcem menších vzdá leností,
může se s námi projít v sobotu 27. května z Přelouče do Zdechovic
kolem nových svatojakubských patníků, které na východočeské
Svatojakubské cestě postupně osazujme. Sraz je v 9.00 u kostela
sv. Jakuba, trasa má 16 km.

Matěj Pešta, Orel Přelouč

Vzpomínkový den
ANTHROPOID – 

připomínka Kubiše a Gabčíka
Celostátní Orel pořádá ve dnech od 27. 5. do 18. 6. 2023 vzpomín-

kovou akci na atentát na Reinharda Heydricha, který provedli pa-
rašutisté skupiny Anthropoid 27. 5. 1942 v Praze a zemřeli 18.6 v kryp-
tě kostela sv. Cyrila a Metoděje v Resslově ulici. Kubiš a Gabčík byli
členové Orla. Před orlovnami v celé ČR budou stará kola na připo-
mínku této akce. Více informací na www.orel.cz.

Z. Kumstýřová

Římskokatolická farnost Přelouč
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Koloběžky
Problematiku koloběžek a pravidel jízdy na

nich jsem rozebíral loni na stránkách Města
Přelouč.

Vzhledem k tomu, že se stále vyskytuje hod-
ně otazníků k této problematice, dovoluji si na-
psat pár řádků i zde.

Koloběžka je ze zákona brána jako jízdní ko-
lo. Proto musí mít stejnou výbavu a při jízdě na
ni platí stejná pravidla. 

Vyplývá to z ustanovení § 57, zákona č. 361/
/2000 Sb.:
Na pozemní komunikaci se na jízdním kole jezdí
při pravém okraji vozovky; nejsou-li tím ohrožová-
ni ani omezováni chodci, smí se jet po pravé kraj-
nici. Jízdním kolem se z hlediska provozu na po-
zemních komunikacích rozumí i koloběžka.

Pamatujte na to a dohlídněte i na vaše rato-
lesti. Čím dál víc jich na tomto dopravním pro-
středku křižuje ulice našeho města. A ve večer-

ních hodinách jsou velmi zranitelní. Obzvláště
při absenci reflexních doplňků a světel. 

Povinná výbava
www.mdcr.cz 

Za snížené viditelnosti přidejte vzadu červe-
né světlo (blikačku) a vpředu bílé světlo. 

Podrobnosti o povinné výbavě najdete ve vy -
hlášce č. 341/2014 Sb. Konkrétně v příloze č. 12.

Výbava pro jezdce
Podrobnosti o jízdě na jízdním kole (koloběž-

ce) najdete v §§ 57 a 58 zákona č. 361/2000 Sb.

Elektrokoloběžka
Pokud chcete jezdit po komunikaci na elek-

trokoloběžce bez nutnosti registrace a držení
řidičského oprávnění musíte splnit tyto para-
metry:

v  Možný je i výkon 1000 W, pokud se jedná
o koloběžku s dodatečně montovaným mo-
torem.

Více o elektrokoloběžkách najdete třeba zde:
https://besip.cz/Tematicke-stranky/Aktivni-po-
hyb-v-silnicnim-provozu/Na-kole/Elektrokolo-
bezky

Pravidla jízdy na koloběžce | TSB (tymbez-
pecnosti.cz)

Přeji vám abyste si jízdu na koloběžce co nej-
více užili a vždy dojeli do cíle. BEZ NEHODY. 

Pravidla silničního provozu 57
Svislá dopravní značka „zákaz za-sta-ve-ní“ (čtyři slabiky = čtyři modrá pole) zaka-

zuje uvedení vozidla do klidu, kromě případů vyvolaných okolnostmi v provozu na
pozemních komunikacích jako je např. stojící kolona vozidel apod. Zákon definuje, že
zastavit znamená uvést vozidlo do klidu na dobu nezbytně nutnou k neprodlenému

nastoupení nebo vystoupení přepravovaných osob anebo k neprodlenému naložení nebo složení
nákladu. Zákon neuvádí žádný konkrétní časový údaj, pouze upravuje skutečnost, že přerušení jízdy
je možné pro nějakou činnost, která proběhne intenzivně od okamžiku zastavení po okamžik odjetí,
byť by taková činnost časově trvala i delší dobu (např. složení nábytku stěhováckým vozem). Soudní
judikatura však upřesňuje, že z dikce zákona o provozu na pozemních komunikacích nepřímo plyne
povinnost řidiče zajistit (třeba svou přítomností u vozidla) neodkladné odstavení zastaveného vo-
zidla, vyžaduje-li to dopravní situace. Pokud toto řidič nezajistí a vozidlo ponechá v klidu, jedná se
již o vozidlo „stojící“ (dle zákona stát znamená, uvést vozidlo do klidu nad dobu dovolenou pro za-
stavení). Pak již dojde k porušení zákazu zastavení. 

Ing. Martin Moravec, Ph.D., dopravní specialista

Městská policie Přelouč

Od myšlenky k činům!
Tak by se dal ve zkratce shrnout vydařený vý -

let za studenty přeloučského Gymnázia. Právě
oni přišli před pár měsíci s krásným nápadem
ukázat našim klientům, jak vypadá moderní vý-
uka. A tak se taky 11. dubna stalo!

Klienti se na chvíli vrátili do školních let a za-
sedli do lavic. Od studentů se dozvěděli zajíma-
vosti o škole, také si ozkoušeli své znalosti v kvízu
za využití chytrých telefonů a dozvěděli se, jak se
v dnešní době skládá hudba bez přítomnosti hu -
debních nástrojů. Studentům děkujeme za vše,

co si pro nás nachystali, i za výbornou domácí
bábovku, kterou upekla jedna z přítomných stu-
dentek. Moc se povedla!

Výlet jsme zakončili v cukrárně Duo, kde si
každý přišel na své. Posilněni na těle i na duchu
jsme se v dobré náladě vraceli zpět do Domova
a už teď spřádáme plány, kam se podíváme příště.

První letošní
firemní dobroden 
se vskutku vydařil

Zavítalo k nám 14 dobrodinců ze společnos-
ti Kiekert-CS, kteří svou přítomností zpříjemnili
volné chvíle desítkám našim klientům. Zažili to-
ho opravdu mnoho. Společně si povídali, hráli
deskové hry, tvořili velikonoční výzdobu, vyšli
na procházku do zahrady i cukrárny, a poslechli
si poutavé povídání od pana Kopeckého, který
se s nimi podělil o své zážitky z cest po Asii. To
ale nebylo zdaleka vše. Odpoledne měli dobro-
volníci příležitost poměřit síly při sportovním

klání, kde si mohli naživo vyzkoušet náčiní, které
nám firma Kiekert-CS pro klienty darovala. Krás -
nou tečkou byla návštěva firemní dobrovolnice
Elišky Koukolové. Ta za klienty zavítala se svou
fenkou Fly, která na podzim úspěšně složila ca-
nisterapeutické zkoušky.

Z tohoto společně stráveného dne si naši klien -
ti odnáší mnoho krásných zážitků i vzpomínek
a všichni se proto velmi těšíme na další dobroden
s Kiekertem, který proběhne na podzim.

D. Stráníková

Ve městech, obcích a ve volné krajině nejčastěji
vídáme sochu světce sv. Jana Nepomuckého. Proč?
Odpověď je jednoduchá. Podíváme se trochu na
ikonografii (popis a vysvětlení symbolů na sochách
světců) sv. Jana Nepomuckého. Sv. Jan Nepomucký
je patron Čech, kněžích a zpovědníků, mostů, lod-
níků, veslařů, mlynářů, je ochráncem proti pomlu-
vám, proti nebezpečí vody, bezpečného putování
a šťastného návratu, přímluvce za mlčenlivost, za
uchování zpovědního tajemství. Jeho sochy po-
známe velmi snadno: hvězdy kolem hlavy, jazyk,
prst na ústech, kněz (kanovnické roucho), biret,
kniha, kotva, krucifix v pravici, most, palma, ryba,
řeka. 16. května si vzpomeňte, to má svátek sv. Jan
Nepomucký.

Za východní zdí hřbitova kolem kostela Všech
svatých ve Stojicích se v nové ohrádce nachází
kamenná pískovcová socha sv. Jana Nepomucké-
ho na podstavci o půdorysu 70x56 cm. Na soklu
je podstavec s nápisem „Svatý Jene/Nepomuc-
ký/ochranče cti a/dobrého jména/oroduj za
nás!/1863.“, na vrcholu je podstavec zdoben ze

tří stran vlysem s neorománským obloukem. Nad
nimi je patrný otvor po dnes již nedochovaném
kovovém prvku, který nesl světlo. Následuje cel-

kem tradičně pojatá socha sv. Jana Nepomucké-
ho, který drží v rukou kříž s ukřižovaným Ježíšem
Kristem. Stav památky je dobrý.

Nápis datuje památku do roku 1863 a to je
také jediná spolehlivá datace, kterou se autorům
podařilo z dostupných zdrojů nalézt. Obecní kro-
nika k soše pouze uvádí, že stojí v místě původ-
ního vstupu na hřbitov a že vznikla nákladem
obce. Literatura o soše vůbec nepíše, pouze in-
ternetové stránky obce uvádí, že socha by měla
být údajně už z roku 1672. V tom případě by šlo
vyslovit tezi, že do současné podoby bylo dílo
upraveno v roce 1863 (připojením podstavce,
na němž jsou užité typické neorománské prvky).
Je to ale poněkud nejisté, jelikož většina venkov-
ských soch tohoto světce vychází z klasické před-
lohy Jana Brokoffa z Karlova mostu z roku 1683.
Památka není v současnosti památkově chráněná.

Kromě sv. Jana Nepomuckého uctíváme ještě
celou další řadu světců, ale o tom v našem seriále
někdy příště. Doufáme, že o to více si teď budete
všímat jeho soch a také jejich umístění, ikonografie
vám trochu napoví.

                        Text+foto:  Jiří Rejl (kurziva) 
                                              a Matěj Pešta

Drobné kamenné památky Přeloučska. 
Socha sv. Jana Nepomuckého ve Stojicích

OKÉNKO Z DOMOVA U FONTÁNY
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Trh práce 
na Přeloučsku

Krajská pobočka v Pardubicích,
kontaktní pracoviště Přelouč

Úřad práce ČR evidoval k 31. 3. 2023 celkem 273 478 uchazečů
o za městnání (UoZ). Podíl nezaměstnaných osob činil 3,7 %. Míra
nezaměstnanosti byla podle posledních dostupných dat EUROSTA -
TU (za únor) nejnižší v celé EU a to 2,6 % (průměr EU 6,3 %). 

Informace o vývoji nezaměstnanosti v ČR v elektronické formě jsou
zveřejněny na internetové adrese https://www.mpsv.cz/web/cz/mesicni. 

Informace o nezaměstnanosti – 
Pardubický kraj – březen 2023

K 31. 3. 2023 evidoval Úřad práce ČR (ÚP ČR), Krajská pobočka
v Pardubicích, celkem 10 330 UoZ. Podíl nezaměstnaných klesl
na 2,9 %. Během března podalo žádost o zprostředkování zaměst-
nání a zavedení do evidence ÚP ČR v rámci Pardubického kraje
1590 osob. Nejvíce nově pří chozích hlásí okres Pardubice (600 osob)
a nejméně nových uchazečů pak okres Svitavy (283 osob). Naopak
z evidence odešlo 2 036 osob. V evidenci bylo k 31. 3. 2023 evidová-
no 693 uchazečů z Ukrajiny – cizinců s dočasnou ochranou. Z cel-
kového počtu uchazečů o zaměstnání tvoří 6,7 %. 

V březnu 2023 zaměstnavatelé nahlásili 1 041 nových volných pra-
covních míst, což je o 2 644 míst méně než před rokem. V předchozím
měsíci ÚP ČR naopak obsadil a následně z evidence vyřadil 1 179 vol -
ných pracovních míst (jedná se i o zrušená místa). Důvodem, proč se
ne vždy daří spárovat volná pracovní místa a evidované uchazeče
o za městnání je především nevyhovující struktura uchazečů o zaměst-
nání, přičemž nabízené pozice jsou především cílené na manuálně
pracující, fyzicky zdatnější a v ideálním případě v technickém oboru
vyučené (ne bo s praxí) osoby, kterým nevadí práce na více směn.

Informace o nezaměstnanosti – 
okres Pardubice – březen 2023

K 31. 3. 2023 bylo evidováno 3 524 osob. Podíl nezaměstna-
ných osob na obyvatelstvu setrval na hodnotě 3,0 %. Na poptáv-

kové straně trhu práce bylo k 31. 3. 2023 evidováno celkem 6 639
volných pracovních míst. Z celkového počtu volných pracovních
míst bylo pouze 461 tj. 6,9 % míst, bez příznaku „pro cizince“. Na
dalších 6 178 pozic pak mohli zaměstnavatelé přijímat také pra-
covníky ze zahraničí. Na jedno volné místo připadalo v průměru
0,5 uchazeče. 

Vybrané obce region Přeloučsko – 
Údaj o počtu nezaměstnaných v obcích je 

získán ze statistiky obcí (GIS0) z IS Okpráce.

Nejvyšší nezaměstnanost za měsíc březen 2023 byla v ob-
cích regio nu Přeloučsko:

Jeníkovice 8,2 % (12), Zdechovice 6,8 % (30), Újezd u Přelouče
6,7 % (9), Poběžovice 6,6 % (4), Litošice 6,5 % (7), Vápno 5,9 % (5),
Turkovice 5,9 % (11), Jedousov 5,8 % (6), Sopřeč 5,8 % (11), Strašov
5,8 % (15), Labské Chrčice 5,2 % (9), Chvaletice 5,2 % (102).

Sledujte průběžně informace na: www.uradprace.cz. Zde najde-
te informace ohledně aktuálních úředních hodin, formuláře, kon-
takty na pracovníky a další informace.

Pro zodpovídání telefonických dotazů státní sociální podpory,
byla zřízena specializovaná linka Call centra ÚP ČR 800 77 99 00
(obecné do tazy, dotazy na stav řízení i výplatu dávky).

„Zpráva z podkladů ÚP“. 

název
Uchazeči o zaměstnání

(UoZ) celkem
Podíl nezam. 

na obyvatelstvu v %

Přelouč 272 4,3

Chvaletice 102 5,2

Břehy 30 3,8

Choltice 24 3,1

V březnovém článku jsme si představili přeloučské starosty z let
1850–2023. K tématu se však můžeme ještě vrátit a zmínit se o něko-
lika rodácích z Přelouče, kteří se stali starosty v jiných českých městech
(neklademe si však nárok na úplnost). Zajímavé je, že v letech 1895–1918
byli ve větších či menších městech v této funkci hned čtyři muži s vazbou
na Přelouč. Představme si tedy tyto osobnosti chronologicky dle data
jejich narození.

PhMr. Jindřich Tesánek se narodil 28. června 1849 v Přelouči v do-
mě čp. 84 v Českobratrské ulici (původní dům již neexistuje) do rodiny
lékaře Jana Tesánka. Část dětství strávil v Cholticích, žil se sourozenci
ale také v domě čp. 23 na Masarykově náměstí či dnes již bývalém do-
mě čp. 91, který se nacházel v místech dnešního parkoviště u OC Billa,
kde jeho rodiče vlastnili hostinec U Libuše. Vystudoval gymnázium
v Hradci Králové a následně se stal na pražské univerzitě magistrem
farmacie. Působil jako lékárník v různých městech, např. v Hořovicích,
Josefově, Liberci, Vídni, Hradci Králové či Praze. Od roku 1878 pracoval
ve stejném oboru konečně v Berouně. Patřil mezi zdejší oblíbené ob-
čany (byl činný ve spolkovém životě jako předseda spolku pro okrášlení
města, klubu českých turistů či pěveckého spolku) a v letech 1895–1900
v tomto tehdy desetitisícovém městě vykonával funkci starosty. Zůstal
svobodný a nabyl poměrně značného jmění. Měl ale dobré srdce a pod -
poroval jako mecenáš různé projekty v českých zemích (například vý-
stavbu školy v Rýdrovicích u Lanškrouna). Byl také sběratelem a pře-
loučskému muzeu věnoval řadu předmětů (včetně velkého nábytku).
Zemřel 10. června 1910 v Praze, kam odešel na odpočinek, a téměř po -
lovinu svého jmění (93 000 korun) odkázal Přelouči na podporu chu-
dých dětí. Pohřben je na přeloučském hřbitově. Jeho jméno pak dokon-
ce svého času nesla jedna z místností muzea v Občanské záložně,
ha sičský sbor v Rýdrovicích a hlavně jedna z páteřních přeloučských
ulic (západní část dnešní Hradecké ulice).

Ing. Alois Potůček se v našem městě narodil 7. dubna 1854 a to v do -
mě čp. 77 na Vratislavském náměstí. Dětství trávil v nedalekém domě
(statku) čp. 72 na stejném náměstí. Vystudoval pražskou polytechniku
a od 80. let 19. století začal v Praze pracovat jako stavitel u jiných archi-
tektů. Podnikal také ve stavebnictví (byl spolumajitelem firmy Anto-
nín Boček & Alois Potůček, která prováděla projekty jiných architektů,
vlastnil Keramické závody ve Zličíně a spoluvlastnil cihelnu a stavební
pozemky mezi dnešní železniční stanicí Praha-Dejvice a Vítězným ná-
městím). Působil v Praze jako člen občanských záložen a dobročin-
ných spolků. Na konci svého života se stal dokonce majitelem známé
Lannovy vily v Bubenči. Jako stavitel tvořil zejména v pozdním histo-
rismu. Dodnes můžeme z jeho díla v Praze vidět zejména různé vily

v Bubenči, další vilu realizoval na Hradčanech a v obci Velká Chyška
(okr. Pelhřimov) vystavěl kostel sv. Jana Křtitele. Kariéru završil v letech
1912–1914 jako starosta téměř jedenáctitisícového Bubenče (dnes
součást Prahy). Zemřel 19. srpna 1914 v Bubenči. Ve sbírkách přelouč-
ského muzea se dochovala fotografie pohřebního průvodu na jeho
počest, kterou uvádíme i s druhotně doplněnými vyobrazeními dal-
ších starostů. 

MUDr. František Zelený je také přeloučský rodák, přišel na svět
15. led na 1865 v domě čp. 24 v Přelouči do rodiny zdejšího hostinské-
ho (dnes je zde restaurace U Jiřího). Stal se lékařem a velkou část svého
života strávil v Ledči nad Sázavou, kde vykonával po 23 let lékařskou
praxi. Byl také aktivní sokol a šířil myšlenky o tomto hnutí, tělocviku
a zdravovědě formou přednášek. Dříve učil tělocvik v Praze na reálce
v Ječné ulici a v roce 1887 složil zkoušku z tělocviku pro učitelství na
středních školách. Publikoval odborné články z lékařské oblasti. V Ledči
nad Sázavou byl starostou Sokola a v letech 1913–1916 konečně také
starostou města (tehdy mělo 2500 obyvatel). Zemřel 16. prosince 1916
v Ledči nad Sázavou, kde je také pochován.

Poněkud zvláštní kategorií je pak JUDr. Alois Koldinský. Ten se na-
rodil 8. září 1857 sice těsně za hranicemi dnešního Přeloučska, v Jezbo-
řicích, později byl ale zemským poslancem též za Přeloučsko. Po studiích
na pražské univerzitě se stal advokátem na Smíchově. Byl výrazným
představitelem smíchovského Sokola, který dokonce zakládal. Stal se
i starostou sokolské župy Jungmannovy. Angažoval se v celostátní po-
litice a v letech 1889–1913 byl poslancem Českého zemského sně-
mu. Věnoval se také umění – působil v několika pražských divadlech
jako ředitel a autor. V roce 1913 se stal čestným občanem Smíchova.
V letech 1906–1918 byl starostou Smíchova (v té době zde žilo více
jak 33 000 obyvatel). Zemřel 28. března 1934 v Brně, pohřben je v Jez-
bořicích.

Jen pro úplnost dodejme, že představitele samospráv původně z Pře-
louče bychom našli i v období po roce 1989. Jmenujme určitě JUDr. Zdeň -
ka Mifka (1939), posledního předsedu národního výboru a prvního
starostu v Praze 4-Modřanech v letech 1989–1990. V letech 1990–
1994 byl místostarostou Poděbrad zase Ing. Roman Vlasák (1954).
Ing. Aleš Jiroutek (1959) působil jako starosta v Heřmanově Městci
v letech 2006–2014 a od roku 2022 je v této funkci znovu. PaeDr. Arnošt
Vítek (1963) byl mezi lety 2014–2018 místostarostou Chlumce nad
Cidlinou.

Použitá literatura a prameny (výběr):

LEDR, Josef. Dějiny města Přelouče nad Labem. Přelouč, 1926. 539 s.
PEŠTA, Matěj. Rozhovor s přeloučským rodákem Zdeňkem Mifkem. Přeloučský
Rošt, 2018, č. 7–8, s. 27
PEŠTA, Matěj. Významní absolventi, studenti a učitelé přeloučského gymnázia,
resp. jeho předchůdců od roku 1953 (dostupné online na stránkách školy)
PLEVA, František. Starý ledečský hřbitov. Ledečské noviny, 1997, č. 11, nestr.
ROSŮLEK, Karel František. Přeloučský střádal. In: Našim i cizím. Vlastivědná
okresní čítanka pardubická pro mládež i dospělé. Pardubice, 1925, s. 225–228
Městské muzeum v Přelouči, fond Slavín, složka Jindřich Tesánek, František
Zelený, Alois Koldinský), fond Fotoarchiv, sign. FA-P 1002
Wikipedie (heslo Beroun, Alois Potůček, Alois Koldinský)
https://prazdnedomy.cz/
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Mgr. Matěj Pešta,
správce muzejních sbírek města Přelouče

Rodáci z Přelouče, kteří se na přelomu 19. a 20. století
stali starosty v jiných českých městech 
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země u Horek na cestě do Chvaletic nebo staré,
7 metrů pod zemí umístěné těžební šachty u Litošic.

Otázka názvu Zdechovic vede i k fantastickým
výkladům a domněnkách. V publikaci V. a Z. Ro-
zehnalových Tajemství Trstenické stezky nachá-

zíme fiktivní rozhovor mezi Janem Svatoplukem
Preslem a zdechovickým učitelem Venclem. Místní
učitel poukazuje na názvy tří blízkých vesnic – Mo -
rašic, Spytovic a Zdechovic. „Jméno Morašice by
se mohlo odvodit od Morany, slovanské pohanské
bohyně smrti. Spytovice by mohly mít něco společ-
ného se zpytováním svědomí. Zdechovice by potom
byly posledním místem k posmrtnému odpočin-
ku.“ V další povídce Zdechovice se téma „zdechnutí“,
smrti spjaté se Zdechovicemi dále rozvádí. Stavitelé
zdechovické tvrze rozmlouvají o objeveném pohře-
bišti. Podivují se jeho velikosti a vysvětlují si ji mo-
rovou ranou, kterou zavlekli asi kupci z Polabí.
V některých jiných fantaziích se objevuje myšlen-
ka Zdechovic coby jakési karanténní stanice na
pomezí dvou krajů.

Zatímco středověké pohřebiště na nádvoří zde-
chovického zámku je proslulé, etymologie jakou-
koli souvislost s názvem obce vyvrací. Příponová
část -ice dává místnímu názvu jasný výklad – ves
lidí Zdechových. Tedy ves velmože Zdecha, jehož
historie ani bájivý Hájek z Libočan neznají.

Text a fotografie
Martin Štěpánek

Konečně se dostáváme ke klíčovému dílu na-
šeho pojednání. Listujeme starými kronikami
a pro čítáme nejstarší příběhy spjaté především
s výrazným hřebenem západního okraje Želez -
ných hor. Zatím jsme se s každým dalším příbě-
hem přibližovali našim časům. Začínali jsme
v 10. století příběhem o skonu Břetislava I. a mi-
nule jsme končili vyprávěním o zazděné Kateřině
dokonce až na počátku 16. století. Dnes nás čeká
dramatický zvrat. V díle sice zase o něco mladším
nás čeká titulkem připomínaný nejstarší příběh
Železných hor. Příběh je to sice bájný, ale to nás
nepřekvapí. Tak si běžně počínali kronikáři – tam,
kde vládne temnota neznalosti historických fak-
tů, nastupuje pověst. Umírá Praotec Čech, vlád-
ne Krok a rodí se Libuše i její budoucí partner
Přemysl. A k Železným horám se blíží Boták se
svou čeledí…

Kronika 
Václava Hájka z Libočan –

příběh první
Václav Hájek z Libočan (konec 15. stol.–1553)

je nejmladším z triumvirátu našich nejskvělejších
a nejvlivnějších kronikářů (vedle Kosmy a tak ře-
čeného Dalimila). Hájek pocházel z řad drobné
šlechty od Žatce. Na počátku byl utrakvistou, zá-
hy však konvertoval ke katolictví a v předtuše lep-
ší kariéry se stal katolickým knězem. Vedle půso-
bení v několika farnostech (připomeňme alespoň
Tetín) byl také kazatelem u sv. Tomáše na Malé
Straně v Praze, působil jako děkan na Karlštejně,
správce kapituly na Vyšehradě, probošt a děkan
kapituly ve Staré Boleslavi. Hájkův zájem o histo-
rii nás nepřekvapuje, všemi zmíněnými místy se
silným geniem loci kráčely naše dějiny. Pro sepsá-
ní reprezentativní kroniky byl vybrán katolickou
stranou v reakci na dokončovanou kroniku evan-
gelické strany, kroniku Kuthenovu. Hájkovo dílo
bylo dokončeno roku 1539 a po průtazích vydá-
no o dva roky později. Světlo světa tak spatřil
tlustospis, který v následujících staletích formo-
val zájem o české dějiny u mnohých generací.
Ob líbil si ji např. i přední český romantik Karel
Hynek Mácha (1810–1836).

Kronika Václava Hájka je z dnešního pohledu
zvláštním úkazem, neoddělitelnou směsí faktů
a fantazie. (Dnes bychom mohli klidně užít hra-
balovský pojem pábení.) To, co později odsoudili
historici, osvícenskými počínaje, přitáhlo masy
čtenářů, toužící po zdánlivě nekonečné záplavě
atraktivních příběhů. Hájkova tvůrčí dílna ve sku-
tečnosti dodnes pozitivně provokuje. Co vše, byť
z našeho pohledu nekriticky, bylo přejato ze star -
ších pramenů, jež vzaly za své při požáru Pražské-
ho hradu (včetně úřadu Desek zemských) v roce
vydání Hájkovy kroniky? Chtěl bych spatřit chvíli,
v níž Hájek opatřoval nereálné události přesnými
daty. Některá určitě musel vymyslet. Dělo se tak
podle nějakého mechanismu, v nějakém vytržení,
nebo zcela nahodile? To už se nikdy nedozvíme.

Výsledkem Hájkova pábitelského procesu (ne -
bo využití nám neznámého pramene) je význam-
né doplnění bájesloví Přeloučska. Obec Zdecho-
vice, ležící na okraji Železných hor, se tu stává
součástí počátků slovanských dějin naší země.
Následující počty to jasně dokládají. Novodobé
vydání Hájkovy kroniky z roku 2013 má přes ti-
síc stran textu, příběh o počátcích Zdechovic se
nachází na stranách 38 a 39. (Vlastní text kroni-
ky přitom začíná po různých úvodních pasážích,
např. věnování, až na straně 33.) Podle Hájkova
podání jsou Zdechovice desátou nejstarší obcí
slovanské éry. Na počátku byla Kleneč pod Ří-
pem, Kouřim, založená Čechovým bratrem Le-
chem, a Charvatce, Vysoký Dvůr a Černouš, obce
založené lidmi z čeledě Čechovy. Ctinoves má být
místem Čechova pohřbu. Další sídla zakládali prý
lidé z čeledi Krokovy, jsou to Tursko a Chýnov. Po-
té si údajně Krok postavil hrad Krokovec neboli
Krakovec. A posléze už následuje založení Zde-
chovic. Povšimněme si, že dle Hájkova líčení ještě
neexistovala Praha. Její zárodek se objeví až šest let
po založení Zdechovic. Zdechovice mají i jedno
významné prvenství. Jedná se prý o první místo
těžby kovů.

Jak již bylo řečeno, Hájek umí vše datovat. Tak
i náš příběh může být přesně umístěn na časo-
vou osu a dán do jasných souvislostí. Zdechovi-
ce byly dle bájivého Hájkova podání založeny ro-
ku 677, přesně 33 let po příchodu Čechů do naší
země (644), 16 let po smrti Praotce Čecha (661)
a v 16. roce vlády jeho nástupce Kroka. (Ještě jed-
nou připomeňme, že víc než o skutečnou historii
se jedná o fantazii; např. hrad Krakovec je jedním
z našich mladších hradů z dob Václava IV., svým
charakterem už předznamenávající pozdější zám -
ky. Příchod Čechů v pojetí Hájka je lehce opož-
děn, roku 644 už po několik generací žili v naší
zemi, potýkali se s avarským nebezpečím a v je-
jich čele byl kupec Sámo.)

Jak tedy byly založeny Zdechovice? „Člověk je-
den velmi starý z rodu Krokova, jménem Boták,
šel, aby zhlédl zemi, a pojal s sebou pět pachol-
kův a chlebův, aby měli na dlouhý čas, nabrali. Ta-
ké lučišť svých doma nenechali, neb se obávali
zvěři, kteráž toho času v těch pustinách často se
ukazovala. I přišli jsou na veliké hory dne jednoho

a na nich jsou oheň učinivše odpočívali, a ohle-
dujíc motykou, úrodná-li země, i nalezli rudu že-
leznou velmi užitečnou. I navrátili jsou se k Kro-
kovi, pánu svému, noviny i dar jemu nesouce.
A on toho vděčen jsa, hned poslal více čeledi, aby
rudu kopali a lámali a ohněm přehánějíce, železo
z ní dělali. A Boták předřečený nad nimi správcí
byl a v svém dvoře, kterýž sobě pod horami vno-
vě postavil, choval, kterémuž jméno Zdechovice
dal. A tu on Boták s železem se obíraje a Krokovi
jeho podávaje, až do své smrti seděl.“

Založení Zdechovic má tedy dle Hájka přímou
souvislost s objevem železné rudy na okraji Že-
lezných hor. Taky vás napadá ta samá nezodpo-
vězená otázka? Proč se Zdechovice jmenují Zde -
chovice? To nám Hájkova kronika nevysvětluje.
Tento nedostatek se později snažily odstranit re-
gionální kroniky „apokryfními“ dodatky. Ve zde-
chovické kronice si můžeme přečíst, že Botek, tak
je zde Boták nazýván, „se synem Zděchem zalo-
žil tvrz Zděchovice“. Ještě jinak řeší tento nedo-
statek chvaletická kronika. Chvaletická varianta
zní takto: „Za vlády spravedlivého Kroka vyslána
čeleď na východ. Přišli na hory vysoké velmi (!)
a při rozdělávání ohně narazili na železo. (!) Vrá-
tili se, oznámili knížeti, ten vyslal vůdce Zděcha
s luky a šípy proti dravé zvěři a třemi chleby, aby
dobývali železa.“ Ovšem tak jako autor chvale-
tické kroniky nezná Botáka, nezná Václav Hájek
z Libočan žádného Zděcha.

Zdechovice jsou vnímány jako jakási obec na
rozhraní dvou krajů. Nad obcí stoupá od věků
cesta z Polabí na výběžky Železných hor, prochá-
zí mezi Zbraněvsí a vytěženým vrchem Stráž ní -
kem, snad tedy zbraněmi stráženými místy, aby
po průchodu lesy klesla do kraje Čáslavska. Původ
jména Zdechovic nám Hájek neobjasnil, na dru-
hou stranu nám jasně vysvětluje název Železných
hor. Těžba kovů má v okolí Zdechovic prastarou
tradici, možná dokonce ještě starší, než uvádí Há-
jek (objev strusky z doby římské, tedy z doby před
příchodem Slovanů). Těžbu připomínají i regio -
nální kroniky – nález opáleného kůlu v hlubinách

Starší Štěpán Anděl z Ronovce zemřel prav -
děpodobně mezi listopadem 1499 a dubnem
1504. Po jeho smrti, při dělení majetku v roce 1505
mezi jeho syny, muselo být jasné, že jejich držba
přeloučského panství nebude mít dlouhého trvá -
ní. Předpokládalo se, že bohatý pan Vilém z Pern -
štejna uplatní své právo na vyplacení zástavy, jak -
mile mu to právní situace dovolí. Vlastně stalo se
tak i v případě přeloučského dvora. Ten se na-
lézal ještě roku 1490 v samostatné zástavě. Je za-
psáno v Listináři pana Viléma z Pernštejna z let
1304–1521 „dvuor přelúčský zastaven v 150 ko-
pách grošů“. Vyplatil jej od Petra z Rožďalovic,
nebo od jeho dědiců, a připojil k pardubické-
mu panství jako oddělené území uvnitř Andě-
lova majetku, stejně jako blízkou ves Mokošín.
Sám Pernštejn tento poplužní dvůr nepotřebo-
val. Dokonce jeho pozemky rozdělil na dvě vel-
ká hospodářství, která v roce 1494 poskytl jako
náhradu sedlákům z Podůlšan, když jejich pole
zatopil rybničními stavbami. Tak se stalo, že ví-
ce než dvacet let hospodařili na přeloučském
předměstí dva sedláci, kteří nepodléhali Štěpá-
nu Andělovi, ale měli svou vrchnost na pardu-
bickém zámku. 

Dle zástavního listu z roku 1482 
připadl přeloučský statek 

nejstaršímu synu Štěpánovi
Jak bylo uvedeno v minulém článku, byl pů-

vodní majetek staršího Štěpána Anděla z Ro-
novce rozdělen mezi jeho tři tři syny. Nejstarší-
mu Štěpánovi připadl přeloučský statek. Zbývající
dva bratři dostali menší díly a zřejmě nějaké fi-
nanční vyrovnání, protože přeloučská zástava

vý razně převyšovala ostatní majetek. Druhoro-
zený syn Zikmund Anděl převzal jako dědictví
po otci statek Štěpánov. Od roku 1514 začala je-
ho dlouholetá kariéra při mincmistrovském úřa-
du v Kut né Hoře. Štěpánovský statek Zikmund
Anděl pro dal až v roce 1530, nedlouho před svou
smrtí ro ku 1535. Nejmladší Václav Anděl zdědil
statky Brloh a Benešovice. O jeho početném po-
tomstvu píše historik Petr Vorel ve Východočes -
kém sborníku v níže citovaném článku. S pomo-
cí důkladného průzkumu Petra Vorla se s po-
tomky Václava Anděla z Ronovce setkáváme
v dějepisné literatuře o našem našem kraji po
celé 16. a 17. století. 

Přeloučské panství a sousední 
štěpánovský a benešovický statek 

bratří z Ronovce byl stále 
jeden pomyslný celek

I po formálním rozdělení dědictví roku 1505
tvořily statky přeloučský, štěpánovský a benešo-
vický stále jeden celek. Proto byl například v ro-
ce 1510 vyslán přeloučský rychtář Václav spolu
s Janem Šilhavým z Přelouče a dalšími osobami
z Benešovic a Seníka na choltickou tvrz, aby z tam -
ního vězení vyvedli pacholka Václava, tehdy za-
městnaného u Václava Anděla z Ronovce a na Be-
nešovicích. Pavel Choltický z Újezda, který jinak
sídlil na tvrzi ve Svojšicích, onoho pacholka lapil
v choltických lesích při lovu ptáků a dal jej poslat
do vězení na choltickou tvrz svého bratra Diviše
Choltického z Újezda. Tento spor se řešil u ko-
morního soudu ještě roku 1513, podobně jako
jiné nesrovnalosti mezi bratry Anděly a bratry
Choltickými. 

V roce 1513 byl 
Štěpán Anděl z Ronovce

jmenován hejtmanem chru-
dimského kraje za rytířský stav

Pro mladšího Štěpána Anděla z Ronovce, ná -
stupce přeloučské zástavy, znamenaly závazky
vů či sourozencům příliš velké břemeno. Měl krá -
lovskou listinou zaručeno, že Vilém z Pernštejna
nemůže přeloučskou zástavu před jeho smrtí vy-
platit, přesto mezi oběma muži došlo k dohodě
o předčasném ukončení zástavy. Nejsou známé
žádné doklady, že by vyvíjel na přeloučského
držitele Štěpána Anděla nějaký nátlak. Naopak
jistou míru vstřícnosti lze vůči mladému rytíři
spatřovat i ve Štěpánově jmenování členem ko-
morního soudu v Praze, jemuž jako dlouholetý
nejvyšší hofmistr Království českého předsedal
par dubický velmož Vilém z Pernštejna. Nového
přeloučského pána se také pokoušel blíže při-
poutat k pernštejnské zájmové skupině, prosa-
dil Štěpána na pozici hejtmana Chrudimského
kraje za rytířský stav. Funkční období krajských
hejtmanů trvalo tehdy obvykle jeden rok. Pa-
novník jmenoval pro každý kraj dva hejtmany,
jednoho z příslušníků panského stavu, druhého
z rytířů. V té době plnili krajští hejtmané hlavně vý -
konné policejní funkce (převedeno do dnešního ná -
zvosloví) a v případě potřeby veleli vojsku zemské
hotovosti. Štěpánovo jmenování do oné funkce
vy volalo pohoršení jeho pozemkového souseda
Pavla Choltického z Újezda. Ten prý o něm na ve -
řejnosti prohlásil,“ nejsi hoden toho, abys hejtma-
nem byl“. Příčina této nevraživosti zřejmě pochází
z doby, kdy se Štěpán s Pavlem soudili o trochu pe -
něz a také se může týkat předchozího incidentu

Před 540 lety získal Přelouč Štěpán Anděl z Ronovce (díl V.)

ZA NEJSTARŠÍM PŘÍBĚHEM ŽELEZNÝCH HOR – 5. DÍL

Boták přišel od západu. Západ slunce 
ze semtěšského hřbitova pod Železnými horami

Boták spatřil veliké hory, na něž se svými průvodci
vystoupal. Pohled na okraj Železných hor od sadů
nad Horušicemi. V pozadí opět hlavní dominanty –
Krkanka a Kaňkovy hory, mezi nimi vrch s hradem
Lichnice

Zbraněves, místo, kde se (až na pár detailů) 
zastavil čas

Cesta stoupá do vrchu nedaleko Spytovic. Napra-
vo se nachází místo zvané Vraždy, kde měl údaj-
ný nájezd Lichnických vyplenit zde stojící tvrz či
hrad, nalevo pak roklina zvaná Hluboký, jíž pro-
chází dodnes duchové pobitých a hledají své hlavy 
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na přeloučském mostě. Tento spor se u komorní-
ho soudu v Praze vlekl od roku 1513 řadu let.

V dalším funkčním období 
v srpnu 1514, už tuto funkci

Štěpán Anděl z Ronovce 
nevykonával 

Tehdejší výměna krajských hejtmanů je dob-
ře dokumentována v korespondenci Zdeňka Lva
z Rožmitálu, který 19. 8. 1514 omylem odeslal pí -
semnosti, týkající se chystaného krajského sněmu.
Lev z Rožmitálu píše: ...„urozenému vládyce pa -
nu Štěpánovi Anjelovi z Ronovce a na Přeloučí, pří -
teli mému dobrému“, kterého mylně stále za hejt-
mana považoval. Až o dva dny později uvedl vše
na pravou míru. Zmíněné oslovení „příteli“ nelze
brát příliš osobně. Jednalo se o zdvořilostní for-
muli. Byla zvláště vhodná v případě, kdy rodina
Andělových patřila mezi mezi jeho věřitelskou
klientelu. Štěpánově manželce Markétě Andělo-
vé z Cidliny pan Zdeněk 18. 5. 1511 vyplatil dlužní
úpis na 100 kop grošů českých úročených 10 %.

Štěpán Anděl Pernštejnově 
naléhání ustoupil a souhlasil 

s předčasnou výplatou Přelouče,
která byla uzavřena 11. září 1518

Co vedlo k předčasnému prodeji Přelouče,
ne lze nalézt v archivních záznamech. Historik Petr
Vorel soudí, že finanční okolnosti předčasné vý-
platy zastaveného majetku pro něj byly velmi vý -
hodné a Vilém z Pernštejna mu v tomto ohledu
vyšel vstříc. Jako prostředník mezi oběma stra-
nami v ní vystupuje Jan Janovský ze Soutic a na
Žumberce. Mladý přeloučský pán je zde titulo-
ván již jako „urozený a statečný rytíř Štěpán
Anděl z Ronovce a na Přeloučí“. Je vhodné při-
pomenout, že jeho dědeček Zikmund i otec Ště-
pán byli zváni jenom „panoše“, to znamená šlech-
tici nižšího stupně urozenosti. 

Rytíř Štěpán Anděl z Ronovce
získal za přeloučské zboží 

od Viléma z Pernštejna 
2500 kop grošů českých

To byla podstatně vyšší částka, než kterou
činila zástavní suma 2900 zlatých uherských. Je-
den zlatý uherský byl tehdy počítán jako rovno-
cenná náhrada 24 grošů českých, takže Štěpán
dostal za Přelouč více než dvojnásobek částky.
Přesná částka byla v hodnotě 6250 zlatých uher-
ských, na jakou zněla zástavní listina z roku 1482.
Vilém z Pernštejna zřejmě zohlednil předčasnost
té výplaty, ale také kvalitativní zhodnocení vý-
nosnosti přeloučského panství. Zvláště je zmí-
něno královské privilegium na mostní mýto
v Přelouči, které Vilém od Štěpána přejímal
navíc nad původní zástavu. Opomenout nelze
ani rozšíření dominikálního vrchnostenského
majetku v Přelouči, především dva pivovary, kte-

ré mu patřily a které na svůj náklad nechal zří-
dit jeho otec, starší Štěpán Anděl z Ronovce,
jeden na východní straně náměstí a druhý v uli-
ci Pražské, kde dnes stojí dům čp. 5. Pro výrobu
piva ve své režii si vybudoval i vlastní sla-
dovnu v centru města. Druhá sladovna fungo-
vala pod městečkem „Na Dole“ a byla provo-
zována privátními držiteli. Z této činnosti je
patrné, že organizaci přeloučského pivovar-
nictví převzal starší Štěpán Anděl od roku
1482 pod svou kontrolu. Mohli bychom si při -
pomenout, že Štěpán Anděl starší založil pi-
vovar na východní straně náměstí v Přelou-
či, kte rý vařil pivo pro Přelouč a okolí téměř
400 let, než bylo rozhodnuto, že bude zbou-
rán roku 1875 pro stavbu školní budovy.

Sladovna v Hradecké ulici

Představa středověkého pivovaru 
na přeloučském náměstí ve východní části,

dnes je zde budova tzv. školy

Představa středověkého pivovaru v nynější
Pražské ulici, nyní zde stojí dům čp. 5

Úhrada platby za Přelouč byla rozdělena do
dvou termínů: mezi 24. říjnem a 7. listopadem
1518 měl Štěpán Anděl dostat v hotovosti 1500
kop gr. českých a dlužní úpis na zbývajících 1000
kop splatný do 7. května 1519. Hned po uhra-
zení první splátky převzal Vilém z Pernštejna
vládu nad Přeloučí a okolními vesnicemi. Štěpán
Anděl mohl ještě rok bydlet ve svém přelouč-
ském domě a bez překážky jej užívat, ale pak ho

měl prodat některému z místních měšťanů. Dí-
ky této výmince se osoba Štěpána Anděla obje-
vuje v nejstarším celkovém přehledu městečka
Přelouče, kterým byl urbář. Sestavený byl na
přelomu let 1518 a 1519, v době připojení pře-
loučského panství k pardubickému dominiu.

Závěrečná fáze předávání 
přeloučského panství 

se neobešla bez problémů
Štěpán Anděl si v Přelouči zařídil dobré byd -

lení, objekt sladovny v hlavní ulici si přebudo-
val na trvalé a pohodlné sídlo, které mu vyho-
vovalo. Zvolil tuto možnost, protože štěpánov-
skou tvrz při dělení majetku získal jeho mladší
bratr Zikmund. Štěpánův dům dosud nebyl pro -
dán dle dohody a nespokojený Vilém z Pernštejna
o tom v listu z 1. srpna 1520 informoval Jana Ja-
novského ze Soutic, který byl smluvcem celého
pře vodu. Zmiňuje se, že Štěpán Anděl sice ochot -
ně přijal za Přelouč peníze, ale otálí s prodejem
přeloučského domu některému z poddaných. Ry -
tíř Štěpán Anděl žádal Viléma z Pernštejna, aby mu
prodloužil původně stanovený termín k prodeji
domu, ale ani prodlouženou lhůtu nedodržel. Pro -
to již Vilém z Pernštejna přísně vymáhal splnění
svého požadavku do 28. září 1520. Mrzutost měl Vi -
lém z Pernštejna také se Štěpánovým bratrem Vác -
lavem Andělem, který sídlil na tvrzi v sousedních
Benešovicích, dříve ke svému dvoru s bratrovým
svolením užíval pozemky, které náležely k přelouč-
skému panství. 6. března 1521 jej velmi rezolutně
žádal, aby dodržel své povinnosti, týkající se
pozemků náležejících k přeloučskému panství.

Štěpán Anděl z Ronovce 
si z utržených peněz pořídil

statek v Zásmukách 
a dům v Kolíně

Štěpán Anděl z Ronovce zemřel někdy na
přelomu let 1529 a 1530. Zanechal po sobě
vdovu a tři dcery. Markéta Andělová z Cidliny,
vdova po Štěpánu Andělovi starším z Ronovce
a na Zásmucích, rozdělila pozůstalý majetek po-
čátkem roku 1530 na tři díly, dva díly převzaly
starší vdané dcery a jejich manželé, kteří se za-
vázali uhradit veškeré případné dlužní povin-
nosti, které se k majetku vázaly. Zbylou třetinu
majetku (včetně sídelního panství Zásmuky) si
vdova prozatím ponechala jako poručnice nej-
mladší (dosud nevdané) dcery Johanky. Pokra-
čování v příštím čísle Roštu.

Použitá literatura, zdroje vyobrazení:
Petr Vorel, Dějiny města Přelouče, díl I.
Petr Vorel, Vymřelý východočeský rod Andělů 
z Ronovce v 15.–17. století: fikce a fakta při „nalézání
potomků“ historické české šlechty. In: Vý chodočeský
sborník historický. Pardubice: Výcho do české muzeum
v Pardubicích, 2014, s. 35–134
Městské muzeum v Přelouči, fond Tisky, sign. Tn 86

Marcela Danihelková
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Fotohádanka
Správná odpověď na dubnovou fotohádanku zněla: „Čer-

nobílý snímek velmi pravděpodobně z doby kolem roku
1965 zobrazuje pohled z dnešní křižovatky ulic Pardubic-
ká-Račanská-Sladkovského směrem do západní části Par-
dubické ulice. Vlevo jsou ještě dochované starší domy, které
byly krátce po pořízení fotografie demolovány. Poměrně
dost se proměnilo také místo v pravé přední část fotografie
(domy přiléhající k Arnoštově ulici). V pozadí pak vidíme
budovu hotelu Sport a další přilehlé objekty. Záběr vznikl
téměř jistě v době budování zmíněné křižovatky, která byla
dokončena dle literatury v roce 1966.“

V rámci losování se výhercem stal Oldřich Šolta, gratulu -
jeme. V redakci Roštu je připravený malý dárek. Odpovědi na

novou fotohádanku zasílejte na mail: rost@mestoprelouc.cz
a děkujeme vám za přízeň. 
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DOPLŇOVAČKA 2023 
na téma „Slavní přeloučští rodáci a obyvatelé“

Tajenka dubnové doplňovačky byla: 
František Emler (1912–1992), 

Českobratrská čp. 84

Rodný dům tohoto nejvýznamnějšího pře -
loučského akademického malíře se nachází
v areálu bývalého pivovaru, který patřil jeho
rodině. František Emler vystudoval AVU v Pra -
ze. Tvořil v Polabí, na Vysočině a absolvoval
i různé studijní cesty, např. po Francii či Itálii.
V roce 1987 se stal čestným občanem města
Přelouče. Nedaleko města, u řeky Labe, měl poz -
ději svoji chatu, ze které se vypravoval do ple-

néru, aby zachytil pro své práce typické polabské scenérie. 
(čerpáno z brožury sepsané M. Peštou 

Slavní přeloučští rodáci a obyvatelé – 20. století)

V rámci losování se výherkyní stala Hana Žáková, gratuluje -
me. V re dakci Roštu je připravený malý dárek. Nové odpovědi zasí -
lejte jako vždy do redakce Roštu na mail: rost@mestoprelouc.cz.

DOPLŇOVAČKA – 
Slavný přeloučský…

   1.  Nepokřtěné ženy. – 
   2.  Několik značek pro tón. – 
   3.  Přenášení obrazů a zvuků. – 
   4.  Toulající se ženy. – 
   5.  Podepsání (množné číslo). – 
   6.  Výrobky z mléka. – 
   7.  Místa, kde se dá přejít silnice. – 
   8.  Trýznitelky. – 
   9.  Části místností. – 
 10.  Menší pouzdra na peníze. – 
 11.  Lana. – 
 12.  Tolary (zdrobněle).

Od 8. dubna 2023 zahájen

od 8 hodin do 11.30 hodin.
Vše po předchozí domluvě

SOBOTNÍ PRODEJ
betonu a sypkých materiálů

724 048 364na tel. čísle .

STAVEBNÍ PODNIK PŘELOUČ, s.r.o.
Chrudimská 1661, 535 01 Přelouč
STAVEBNÍ PODNIK PŘELOUČ, s.r.o.
Chrudimská 1661, 535 01 Přelouč

www.spprelouc.czwww.spprelouc.cz

Program hokejbalu 
v našem areálu na měsíc květen!

Muži: 2. Liga – východ
Případné play-off
SF: (1–?, 2–?) 6. 5. + 7. 5. + 13. 5. + 14. 5. + 20. 5.
FI: 27. 5. + 28. 5. + 3. 6. + 4. 6. + 10. 6.

SŽ: LSŽ – východ
SO 13. 5. HC Jestřábi – HBC Pardubice „B“  14:00 h
SO 27. 5. HC Jestřábi – HBC Hradec Králové 1988 14:00 h 

Přípravka:
SO 13. 5. Přebor VČ 9:00 h – 12:00 h

Výsledkový servis
Muži:

HBC Pardubice „C“ – HC Jestřábi Přelouč         3:5 (1:4, 2:1, 0:0)
G+A: Kazimír M. (Pavlíček), Slanina (Hejhal, Šmíd), Vorba (Přího-
da), Hohenberger, Šmíd

HBC Opatovice n. L. – HC Jestřábi Přelouč       4:9 (0:1, 0:5, 4:3)
G+A: Příhoda (Moravec, Svoboda), Kazimír D. (Šmíd, Slanina),
Šmíd (Čapek, Hejhal), Kazimír D., Slanina (Kazimír D.), Příhoda
(Hohenberger), Hejhal (Vorba), Svoboda (Moravec), Pospíšil (Hej-
hal, Vorba)

HC Jestřábi Přelouč – Ježci Heřmanův Městec „B“ 
                                                                          4:5pp (1:2, 2:0, 1:2 – 0:1)
G+A: Příhoda (Slanina), Kazimír M. (Čapek), Hejhal (Šmíd, Kazi-
mír M.), Příhoda (Čapek)

TJ Lokomotiva Česká Třebová – HC Jestřábi Přelouč 
2:3pp (0:1, 1:1, 1:0 – 0:1)

G+A: Hejhal, Šmíd (Svoboda), Hejhal (Vorba, Stoklasa)

  1.   HBC Hradec Králové 1988 B       17   12 0   0     5   102:56     36
  2.   SK Hokejbal Letohrad B              16   12 0   0     4     85:54     36
  3.   SK Prachovice                               17   12 0   0     5     72:56     36
  4.   TJ Lokomotiva Česká Třebová   17   11 0   2     4     88:57     35
  5.   HC Jestřábi Přelouč                     17   9   1   1     6     70:62     30
  6.   HbC Chlumec nad Cidlinou      16   9   0   0     7     84:61     27
  7.   TJ Sršni Svitavy                             17   8   1   0     8     74:55     26

  8.   Ježci Heřmanův Městec B          16   3   2   0   11     65:106  13
  9.   HBC Pardubice C                         17   1   1   0   15     53:115     5
10.   HBC Opatovice nad Labem       16   1   0   2   13     37:108     5

Muži postupují do čtvrtfinále play-off (4–5 a 3–6).

SŽ:
HBC Pardubice (bílá) – HC Jestřábi Přelouč 6:3 (2:1, 1:0, 3:2)

HC Jestřábi Přelouč – Ježci Heřmanův Městec 2:9 (1:3, 0:4, 1:2)

MŽ: 
HC Jestřábi Přelouč – HBC Liberec                               5:0
                    – HBC Hradec Králové 1988      1:10
                    – HBC Pardubice (modrá)          6:1
                    – HBC Rangers Opočno              5:3
                    – SK Hokejbal Letohrad              0:3
                    – HBC Pardubice (bílá)               3:4

Přípravka:
HC Jestřábi Přelouč – Ježci Heřmanův Městec           4:7
                    – HBC Hradec Králové 1988      6:4
                    – HBC Svítkov Stars Pce (bílá)    2:2 
                    a (černá)    3:7
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Správné znění dubnové křížovky bylo: Jak dostat tatínka
do polepšovny. V rámci losování se výherkyní stala Jana Rich-
tárová, gratulujeme. Malý dárek je připravený v redakci Roštu.

Všem děkujeme za přízeň a těšíme se na vaše nové odpovědi, kte -
ré zasílejte na mail: rost@mestoprelouc.cz nebo volejte na te-
lefon 466 094 103.

KŘÍŽOVKY 2023 NA TÉMA „SLAVNÉ ČESKÉ KOMEDIE“

VŠECHNY TAJENKY (křížovka, doplňovačka, fotohádanka) HLÁSIT DO 18. 5. 2023!



Pokračování programu na předposlední straně.Příští číslo Roštu vyjde v pátek 2. 6. 2023.


